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در گفتگو با محمدحسن موحدنیا 

مداح پیشکسوت

سومین نشست تخصصی »ماربین شناسی« با حضور پروفسور برجیان استاد دانشگاه 
کلمبیا و تعدادی از محققان حوزه های مختلف در خمینی شهر برگزار شد.

محسن صادقی سخنگوی شورای شهر در گفتگو با فرصت 

به تشریح عملکرد سه ماهه کمیسیون عمران پرداخت.

به گفته مدیرکل بحران ۳۰۰ کیلومتر شبکه فاضلاب خمینی شهر، 
شاهین شهر و اصفهان در وضعیت بحرانی است
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سومین نشست تخصصی »ماربین شناسی« با حضور 
تعدادی از محققان حوزه های مختلف 21 تیرماه جاری 
در فرهنگسرای بعثت خوزان برگزار شد. در این نشست 
هر یک از پژوهشــگران در موضوعات تحقیقی خود 
مطالبی را مطرح کردند و نظرات یکدیگر را نیز مورد 

کنکاش قرار دادند. 
آقای مختاری محقق تاریخ ماربیــن، مرور و تکمله ای بر 
مطالب خویش در نشســت قبلی داشته و نکات تازه ای 
را در باب مهاجرت طایفه ی »بنوجعفر«  از نسل حضرت 
جعفر طیار )ع( – به سرتاســر ایــران از جمله منطقه ی 
ماربین و اصفهان بیان کردند. در تکمیل صحبتهای ایشان 
یک مقاله ی پژوهشی هم معرفی شــد. این مقاله تحت 
عنوان »خاندان خوزانی اصفهان« توسط یک ایران شناس 
ژاپنی به زبان فرانســوی نگاشته و ۳4 سال پیش در مجله 

ی »استودیو ایرانیکا« به چاپ رسیده است.  
آقای رضایی پژوهشگر دیرینه شناسی و باستان شناسی، 

بر اساس یافته های میدانی خود و برخی از کارشناسان، 
درباره ی پیشــینه ی دور و دراز و تاریخ چندهزارساله ی 
ماربین صحبت کردند و یادآور شدند این منطقه علارغم 
ظرفیتهای بزرگ باستان شــناختی همچنان مورد غفلت 

قرار گرفته است.
دکتر میرزارضی بر اســاس ســندپژوهی به بیان مطالبی 
درباره ی محدوده ی ماربیــن در دوره ی قاجار و پیش از 
آن پرداختند. همچنین به نــکات دیگری درباره ی تاریخ 
و باستان شناســی و نیز برخی از تسمیه های این منطقه 

اشاره داشتند. 
آقای انتخابــی محقق تاریــخ و جغرافیــا و توپوگرافی 
اصفهان، »مــارس« یکــی از نامهای تاریخــی ماربین را 
مورد بحث قرار دادند. همچنین نکاتی درباره-ی ســازه 
ی آتشــگاه و کاراییهای آن بیان کردند. به علاوه یکی از 
روشهای مطمئنِ اســتحصال حدود و مرزهای ماربین را 

آبشخور مادیها دانستند.

آقای اکبری پژوهشگر میراث فرهنگی و تاریخی از شهر 
اصفهان به گوشــه ای از ارزشــهای نهفته در معماری و 
ساختار اجتماعی ماربین پرداختند و غفلت از آنها را یکی 
از مشکلات جدی در ســطح عمومی دانستند. همچنین 
یکی از ریشه های مشکلات شهرســتان خمینی شهر را 
تقســیمات بی مبنای آن و چند تکه شــدن محدوده ی 
ماربین به ویــژه در دوره های اخیر مطــرح کردند. ضمناً 
پاســداری از میراث فرهنگی و هویتی را یکی از وظایف 
همگانی برشمردند؛ علی الخصوص در برهه ی حساس 
کنونی که با هجمه هایی مواجه شده است. ایشان تأکید 
نمودند شــناختن و حفظ هویت ایــن منطقه ی تاریخی 
نیازمند بــازکاوی ابعاد مختلف و مســتندنگاری در همه 

ی زمینه هاست. 
اما میهمان ویژه ی این نشست دکتر برجیان، ایران شناس 
و استاد دانشــگاه راتگِرز نیویورک بودند که بارها به این 
شهرستان آمده و تحقیقات مفصلی به خصوص در زبان 

شناســی  ماربین انجام داده اند. در ایــن زمینه تاکنون از 
ایشــان 4 کتاب و مقاله و مصاحبه به چاپ رسیده است. 
آقای برجیان ضمن مرور گفته های خویش در نشســت 
قبلی، بار دیگر تأکید کردند که ماربین جزئی از ابرایالت 
تاریخی ماد بوده و این بــه ویژه از راه زبــان ولایتی قابل 

اثبات است. 
ایشان ســخنرانی جدید خود را در پاسخ به شبهه ای که 
سالهاست در این زمینه مطرح شده ارائه نمودند. اگر آنطور 
که خیلی از ایران شناســان می-گویند چیز زیادی از زبان 
مادی به دست ما نرسیده، پس مقصود از مادی بودن زبان 

ولایتی و دیگر زبانهای فلات مرکزی ایران چیست؟ 
گفتنی اســت در این میزگرد دو ســاعته تعداد دیگری از 
پژوهشــگران حوزه های مختلف   آقایان مقصودی، حاج 
حیدری، جهانــدار و قربانیان  هم حضور داشــتند و در 
تکمیــل بحثهای ســخنرانان، نکات و نظــرات خود را 

مطرح کردند. 

"تاکنون حدود ۷۵ آیین عاشورایی این استان به ثبت 
ملی رسیده و مستندنگاری پرونده ثبت تعداد دیگری 

از آیین ها نیز در دست اقدام است." 
ســخنگوی اداره کل میراث فرهنگی اصفهان با بیان این 
مطلب افزود: اصفهان از نظر تعداد آیین های عاشــورایی 
ثبت ملی شده در سطح کشــور دارای بیشترین عملکرد 

است.
وی با اشاره به اینکه این آیین ها از شهرستان های مختلف 
استان اصفهان به ثبت ملی رســیده است، اظهار داشت: 
آیین های عاشــورایی ثبت شــده، مُتنوع و شــامل انواع 
سوگواری، برگزاری دسته های عزاداری، نخل برداری، تعزیه، 

سقایی و پخت غذای نذری است.
وی به ثبــت ملی چهار آیین ماه مُحرم اســتان از ســال 
گذشته تا سه ماه نخست امســال اشاره کرد و گفت: این 
آیین ها شــامل "نخل گردانی حســینیه محله سرشک 
باغشهر تاریخی نطنز"، "ذوالجناح گردانی شهر بادرود"، 
"مرثیه خوانی برای امام حسین)ع( به سبک بحر طویل" و 
"مرثیه خوانی در سوگ شهادت امام حسین)ع( بر اساس 

اشعار محتشم کاشانی" است.
فرصت: باید دید ســهم خمینی شهر حســینیه ایران از 
این تعداد ثبت ملی آیین های عــزاداری محرم چه تعداد 

بوده است.

گردهمایی فعــالان »زبان ولاتی« با موضوع بررســی 
مطالعات و تحقیقات صورت گرفته پیرامون زبان ولایتی 
و همچنین تجربیات و راهکارهای حفظ و احیای این 
زبان برگزار شــد. میهمان ویژه ی این جلسه نیز دکتر 
برجیان بودند که تحقیقات زیادی در زبانهای گوناگون 
ایرانی از جمله ولایتی ورنوســفادرانی انجام داده اند. 
دیگر مهمانانی که به این گردهمایی دعوت شده بودند 
جمعی از پژوهشگران، مدرسان، نویسندگان،  هنرمندان، 
شاعران و فعالان زبان ولایتی بودند. همچنین مدعوین و 
محققینی هم از شهرستان جرقویه در این جلسه حضور 

پیدا کرده بودند. 
در گردهمایی فعالان زبان ولایتی آقایان نوروزتولایی، طاهری، 
داود حــاج حیدری، ثنایــی، صادقی، جهانــدار، قربانیان، 
کازرونی و خانمها داورپناه، کریمی، بلوری، عمادی، غفورزاده 
و همچنین آقایان دکتر طاووسی، شــفیعی و طاووسی از 
جرقویه حضور به هم رســانده و تجربیات و تحقیقات و 

نظرات خود را به اشتراک و استماع یکدیگر گذاشتند. 
در این گردهمایی دو ساعته مسائل مختلفی مورد بررسی 
قرار گرفت. وضعیت بحرانی و رو بــه زوال زبان ولایتی و 
چگونگی حفــظ و احیای آن، همچنیــن تبیین و تفهیم 
این مســئله در اندک فرصت باقیمانده برای افکار عمومی 
به خصوص نســلهای نو، در محوریت مباحث این جلسه 
جای داشــت. توجه جدی خانواده ها، مسئولیت پذیری 
فرهیختــگان، حمایت دســتگاههای ذیربط، تلاش بیش 
از پیش فعــالان، تبلیغ و فرهنگ ســازی، تهیه ی جزوه و 

تشکیل جلسات آموزشی، فعالیتهای رسانه ای و راه اندازی 
پایگاههای مجازی، بهره گیری از ظرفیتهای هنری، ثبت و 
ضبط علمی، فراهم آوردن شیوه نامه ی نگارشی و ... بخشی 
از پیشنهادهای میهمانان دربارۀ نجات این میراث انسانی و 

معنوی از وضعیت خطیر کنونی بود. 

اما دکتر برجیان هم در این گردهمایــی مطالب ارزنده ای 
بیان کردند. ایشان گفتند مسئله ی حفظ و احیای زبانهای 
رو به زوال حدود 2۰ ســال است که در جهان مطرح شده و 

تجربیات گوناگونی هم در کشــورهای مختلف به دست 
آمده که بعضاً با کامیابی و موفقیت نیز همراه بوده است. 
اما مهم این اســت که در هر جا و در زمینه ی هر زبان باید 
روشهای جداگانه ای را به کار گرفت و آزمود تا به نتیجه ی 
مطلوب رسید. مثلًا نمی توان از الگوی کشورهای اروپایی 

یا مستعمرات آنها مثل استرالیا و مکزیک که اخیراً در پی 
احیای خرده فرهنگها و زبانهای بومی خود هستند استفاده 
کرد. حتی در داخل ایران هم برای هــر زبان و گویش باید 

روش متفاوتی به کار گرفت. زبانهای مازندرانی و گیلکی 
و کردی و لری و بلوچی و ... از این نظــر که با قومیت یا 
جمعیتهای فراوان میلیونی یا مسائل دیگر عجین شده اند، 
جنبه ی دیگری نسبت به زبانها و گویشهای فلات مرکزی 
از جمله ولایتی پیدا می کنند که با تفاوتهای ریز و درشت، 
در شهرها و روســتاهای مختلف پراکنده شده اند. بنابراین 
باید وقت را غنیمت شمرد و راهی یافت و تلاش کرد. این 
چیزی است که اتفاقاً باید از پایین بجوشد و مردم خود به 

فکر باشند. 
در پاســخ به چرایی حفظ زبان ولایتی و توضیح آن برای 
همگان بالخصوص نسلهای جدید، آقای برجیان یکی از 
سؤالات مهم بشری را »من کیستم؟« توصیف کرده و گفتند 
زبان یکی از ارکان هویت هر فرد و ملت است و بنابراین از 
این حیث، حفظ آن اهمیــت و ضرورت می یابد. به علاوه 
دربارۀ املا یا شــیوۀ نگارش زبان ولایتی هــم تأکید کردند 
بهترین الفبا برای نگارش این زبان همان الفبای فارســی یا 
عربی با اضافه کردن چند اعِراب یا علامت اضافه مختص 
آواهای منحصر به این زبان است که آن هم فقط در مواقع 
ضروری باید مورد اســتفاده قرار گیرد. البته این املا باید به 
آزمون و خطا برسد و ایرادات احتمالی آن هم به مرور رفع 
گردد. ولی در این باره رفتن به سراغ الفبای لاتین کار درستی 
نیســت و این الفبا در ایران هیچگاه جواب نداده است و 

نمیدهد.
محتوای کامل این نشست ان شــاء اله در آینده ی نزدیک 

منتشر خواهد شد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی اصفهان، 
معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان 
اصفهان با اشاره به واحدهای طرح نهضت ملی مسکن 
که در بافت فرســوده و بافت جدید ســاخته می شود، 
اظهار داشــت: حدود ۳۵ هزار واحد از واحدهای شهری 
در بافت های فرسوده و ناکارآمد احداث خواهد شد که 

بیشتر در قالب بسته های تشویقی و حمایتی از مالکان 
خصوصی اراضی واقع در بافت های فرسوده و ناکارآمد 
مصوب جهت بهسازی و احیا این اراضی انجام می شود.

وی افزود: براساس برنامه ابلاغی نهضت ملی مسکن استان، 
از مجموع 24۳ هزار واحد، 4۰ هزار واحد روستایی و ۱۸۳ هزار 

واحد شهری در برنامه است.

درشهر

مأذنه

حجت الاســلام محمودآبادی با اشــاره به شــکوه 

عزاداری در حســینیه ایران گفت: انصافا امسال بیش 

از هر ســال مردم خمینی شــهر در عزاداری محرم 

سنگ تمام گذاشتند و این نشانه عمق دلدادگی مردم 

این شهر به اهل بیت)ع( است.  

به گــزارش فرصت، خطیــب جمعه خمینی شــهر 

ادامــه داد: در ایام عزاداری محــرم، مهمانان زیادی 

از سطح استان و کشور راهی این شهرستان شدند و 

برنامه های خیلی خوبی توســط مردم و با همکاری 

مســوولان محترم برگزار شــد که جای افتخار دارد. 

خوشــبختانه تبلیغات معاندان برای کمرنگ شــدن 

محرم هیچ اثری نداشــت و مردم مثل همیشــه پای 

کار دین و اهل بیت)ع( ایستادند.

سومین نشست تخصصی »ماربین شناسی«

گردهمایی فعالان »زبان ولاتی«

۷۵ آیین عاشورایی استان اصفهان به ثبت 
ملی رسید

با حضور پروفسور برجیان و سایر محققین اصفهانی برگزار شد:

دستگیری سارق منزل
فرمانده انتظامی شهرستان از دستگیری سارق منزل و 
کشف ظروف قدیمی مسروقه در عملیات مأموران 

انتظامی این فرماندهی خبر داد.
سرهنگ براتی گفت: در پی وقوع یک فقره سرقت 
لوازم منزل در شهرســتان خمینی شــهر بلافاصله 
موضوع بــه صورت ویژه در دســتور کار ماموران 
کلانتری ۱۱ این فرماندهی قرار گرفت. وی افزود: 
ماموران با تلاشــهای شبانه روزی و انجام اقدامات 
هوشمندانه پلیسی یک ســارق سابقه دار را در این 
خصوص شناســایی و ضمــن هماهنگی با مرجع 
قضائی در یک عملیات منسجم و غافلگیرانه وی را 

در مخفیگاهش دستگیر کردند. .

کشف سیگار و تنباکوی قاچاق
 سرهنگ براتی از " کشف سیگار و تنباکوی قاچاق 
به ارزش 2۷۰ میلیون ریال در عملیات پلیس خبرداد.
وی گفت: در این خصوص مأموران ضمن هماهنگی 
با مرجع قضائی به این واحد اعزام و در بازرسی از 
محل موفق به کشف 2هزار و 2۰۰ نخ سیگار و ۶2۰ 
بسته تنباکوی قاچاق که فاقد هرگونه مدارک قانونی 

و معتبر گمرکی بود شدند.

انبار پوشاک نوزاد احتکار شده لو رفت
فرمانده پلیس از کشف هزار و ۱۳2 کارتن پوشاک 
نــوزاد به ارزش ۵ میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال که در 

انبار یک واحد تولیدی احتکار شده بودند خبر داد.
وی با بیان اینکه کارشناسان ارزش محموله مکشوفه 
را ۵ میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال برآورد کردند گفت:  
متهم که با توجه به نیاز مبرم کشور به این محصولات 
قصد اســتفاده از این موقعیت را داشت با تشکیل 
پرونده احتــکار و اخلال در نظام اقتصادی تحویل 

مرجع قضائی شد.

انهدام باند زورگیری
سرهنگ براتی از دستگیری اعضای باند ۳ نفره ای 
که با تهدید سلاح سرد از شهروندان زورگیری می 

کردند، خبر داد.
 غلامرضا براتی در تشــریح این خبر گفت: در پی 
تماس فردی بــا تلفن ۱۱۰ مبنی بــر زورگیری و 
سرقت گوشی موبایل توســط ۳ نفر با دو دستگاه 
موتورسیکلت بلافاصله بررسی موضوع در دستور 

کار پلیس قرار گرفته و متهمان دستگیر شدند.

پلیس

مردم پای کار محرم ایستادند

امام جمعه عنوان کرد:

سیدحسام�ابطحی�� 

احداث ۳۵ هزار واحد "نهضت ملی مسکن" 
در بافت فرسوده استان

منصور شیشه فروش با اشاره به اینکه طول شبکه فاضلاب 
اصفهان بالغ بر سه هزار و ۹۰۰ کیلومتر است، اظهار کرد: ۳۰۰ 
کیلومتر از شبکه فاضلاب شهرهای اصفهان، خمینی شهر 
و شاهین شهر فرسوده و به  دلیل قدمت بیش از ۵۰ سال و 
فرسودگی های متعدد و گســترده، در شرایط بحرانی قرار 

گرفته است.

وی گفت: بر همین اساس از سوی مدیریت بحران استانداری 
اصفهان، همه دستگاه های اجرایی مکلف شده اند که برای ایمن 
کردن شبکه های تاسیساتی، محیط زیستی اقدام کنند و این در 

حالی است که شهر اصفهان تحت تاثیر کم آبی و فرونشست 
زمین تنها در سال گذشته 2۱ مورد شکستگی لوله آب و فاضلاب 

داشته است.
مدیرکل مدیریت بحران استانداری با اشاره به اینکه بازسازی شبکه 
فرسوده فاضلاب در اســتان اصفهان، نیازمند بیش از یک هزار 
میلیارد تومان اعتبار اســت، گفت: درخواست داده ایم شرکت 

مهندسی آب و فاضلاب کشور و وزارت نیرو توجه ویژه ای برای 
تامین اعتبار مرمت شبکه فرسوده آب و فاضلاب استان اصفهان 

داشته باشند.

۳۰۰ کیلومتر شبکه فاضلاب سه شهر استان در 
وضعیت بحرانی است

دور نخست رقابت های لیگ برتر دوچرخه سواری جوانان 
کشور با درخشش رکابزن خمینی شهری همراه بود.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، در پایان دور 

اول رقابت های تایم تریل انفرادی و استقامت جاده جوانان کشور 
معراج صالح پور عضو تیم جوانان فولاد مبارکه سپاهان موفق شد 

به مقام نایب قهرمانی این دور از مسابقات دست یابد. 

درخشش رکابزن خمینی شهری
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اشاره: طبق گفته آیت ا... بروجردی »خمینی شهر« به 
حسینیه ایران معروف اســت. در نگاه اول این ادعای 
بزرگی است اما اگر به پیشــینه عزاداری در این شهر 
نگاهی بیندازیم متوجه می شــویم پربیراه هم نگفته 
اند. هم اکنون در شهرستان خمینی شهر بیش از ۳۵۰ 
هیئت مذهبی فعالیت می کنند که این رقم در کشور 
آمار چشمگیری است و خود شاهدی بر مدعای ماست.
بهتر دیدیم به مناسبت فرارسیدن ۱۳۸4مین سالگرد قیام 
عاشورا بنشینیم پای صحبتهای یکی از پیرغلامان اباعبدا...
الحســین)ع( که هفتاد اســت پیشکســوت عزاداریهای 
محلات مختلف خمینی شــهر همچنین عراق و کویت 

بوده است.
آقای موحدنیا از مردان قدیم و بســیار با تجربه این شهر 
هســتند که از کودکی در بســیاری از عرصه های دینی و 
اجتماعی این شهر و نیز نزدیک سی سال در کویت حضور 
فعال و موثر داشته اند. ان شااله در وقت دیگری خاطرات 

مهم او در اختیار قرار می گیرد.
***

بنده حاج محمدحسن موحدنیا فرزند مرحوم حسین در 
سال ۱۳۳۱ در خانواده ای مذهبی در محله کهندژ خوزان 
متولد شدم. تا کلاس ششــم را خوانده ام. در حال حاضر 
نیز ســر چهارراه خوزان ســوپرمارکت دارم. زمان کودکی 
شبها بچه های محل را دور هم جمع می کردم و این نوحه 
را سر می دادم "شیعیان آمد محرم خاک غم بر سر کنید/ 
گریه بر مظلومی اولاد پیغمبر کنید" و در کوچه های محله 
مان دور می زدیــم. نوحه گری و میــدان داری را از همان 

کودکی شروع کردم.

  حال و هوای مردم سده 
وقتی دسته ای وارد مسجد یا حســینیه ای می شد، 
پیرمردها قرآنهای بزرگ را بر می داشــتند و بالای سر 
عزاداران می گرفتند تا آنان زیر قرآن رد شــوند. اینقدر 

عقاید محکم بود.
  نکته مهمی که در این ســالها به دست آوردم این بود که 
قصد مردم فقط و فقط عزاداری اباعبدا...الحســین)ع( بود 
نه چیز دیگر. قدیمها بجز در مساجد و تکیه ها پرچم عزا 
هم در کوچه ها آویزان نبود اما مردم شوری وصف ناشدنی 
داشتند. حتی مســجد جامع کهندژ در ایام محرم پرچمی 
نداشت، دسته خوزان یک شب به مسجد کهندژ می آمد.

یادم می آید بچه بودم که یکی از بزرگترهای خوزان پرچمی 
را به دســت من داد. من گمان کردم پرچم را به من هدیه 
داده. بلافاصله رفتم و ســر در مسجد کهندژ نصب کردم. 
خوزانی ها بعد از اتمام مراسم متوجه شده بودند که یکی 
از پرچمها نیست و متوجه شــدند آن پرچمی بوده که به 
من سپرده شــده بود. پرچم را تحویل دادم. منظور اینست 
که زرق و برق و پرچم و ســیاهی چندان نبود ولی مردم 
چنان شوری در این ایام داشتند که واقعه کربلا را به چشم 

مشاهده می کردند.
 قدیم هم رسم نبود که حتما به همه سخنرانان پول بدهند 
وگاهی پول می دادند و چه بســا مواد غذایی مانند تخم 
مرغ بومی، ماست خانگی، نان خانگی بود. به ندرت پیش 
می آمد کســی پاکت پول می داد. الان دیگر زمانه تغییر 

کرده است.

  مجالس روضه خوزان
 در قدیم مجالس روضه در خوزان بسیار پررنگ برگزار 
می شد. در تکیه ها و مساجد به مناسبت محرم و سفر 
و در منازل اعیان و تجار در طول سال در چندین خانه 
بزرگ کــه نمونه اش منزل حاج قنبــر زهتاب و خانه 
سادات عقیلی که هر کدام چند جریب مساحت داشت 
و چند هزار نفر جا می گرفت. همــه از روضه خوانی 
های حاج شیخ مهدی، حاج سید محمدعلی مصطفوی، 
حاج آقا حسین میردامادی وحاج آقا جمال صهری و شیخ 
حیدرعلی صلواتی و غیره اســتفاده می کردند. خمینی 
شــهر از لحاظ منبری غنی بود و ســخنرانان زبردست و 

باسوادی داشت.

  دسته جات خوزان 
در قدیم یکی از سنگین ترین عزاداریهای شهر و استان 
در خوزان برگزار می شد. نکته مهم و امتیاز خوزان ارتباط 
محلات و رفت و آمد دســته جات از محله ای به محله 
دیگر بود. مثلًا محله های شمس آباد و فتح آباد و بوستان 
سهم و سکه الزر سه روز و سه شب در تکیه ها و مساجد 
رفت و آمد داشتند. حرکت این دسته جات هر روز عصر 
شروع می شد تا یک نصف شب طول می کشید، هر تکیه 
ای هم می رفتیم ایوان ایوان بود و هر طایفه ای یک تخت 

داشت و از عزاداران پذیرایی با چای میکردند.
روز عاشــورا و یازدهم هم حرکت دســته جات و شبیه 
خوانیهای خوزان از طلوع تا ساعت یک نصف شب بود و 
در طول مسیر از گذرهای)ایستگاههای عزاداری( بسیاری 

عبور می کردند.

 دسته سادات 
 همه طلاب و علمای سده و سادات بلااستثنا در دسته 
سادات خوزان شرکت می کردند. دسته سادات خوزان 

از حیث کم و کیف با عظمت بود. پیراهن مشــکی و کاه 
و شال نشــانه عزا بود. در جلوی دسته ســادات دو نفر از 
علمای پیرمرد دو سر شال پشــمی بلندی را می گرفتند. 
در زمان ما این دو نفر آیت اله حاج ســید محمد حسین 
آیت میردامادی و آیت اله حاج شیخ علی مشکات بودند و 
جمیت علما و سادات به نشانه عزا، کاه بر سر می ریختند 
و میرزا مرتضی اشــرفی اشــعار )لیتکم فی یوم عاشورا 
جمیعا تنظرونی( را در دسته ســادات سادات با لحن سه 
ضرب می خواند و علما و سادات بدون استثنا یقه پیراهن 
را باز می کردند و مشــت گره کرده و به سینه می زدند و 

همه گریه می کردند.
علما و سادات و فروشان و ورنوسفادران و محله های دیگر 
هم در دسته سادات خوزان شــرکت می کردند؛ از جمله 
مرحوم حاج شــیخ عبدالجواد جبل عاملی. روز عاشورا و 

یازدهم حرکت دســتجات و تعزیه خوانها پشت سر هم 
از صبح علی الطلوع شــروع می شــد و تا پاسی از شب 
طول می کشــید و در همه گذرهای خوزان اجرای نقش 
می کرد تا اینکه اخر شــب در گذری معــروف به گود به 

پایان می رسید. 
تعداد زیــادی از مردم ســده و آبادیهای اطــراف حتی از 
اصفهان برای عزاداری یازدهم به خــوزان می آمدند و در 
این دو روز مردم خوزان همه جمعیت را اطعام می کردند. 
غذای نذری در آن زمان برنج و کوفته برنجی و نخود آب و 

ابگوشت بود. ولی بیشتر آبگوشت بود.

 عزاداری در ورنوسفادران
 در ورنوسفادران هم در چند خانه در محله های آنجا 
روضه به پا می شد و دســته عزاداری و تعزیه خوانی 
عاشورا داشتند. از قدیم رســم بود که روزهای سوم عزای 
اباعبدا...الحســین)ع( یعنی ۱2 محرم در ورنوســفادران 
عزاداری باشــکوهی برگزار می شد. شــتر می آوردند و 
خیلی شلوغ می شد. حرکت دسته عزاداری هر محله ای 
از ورنوسفادران در خودش بود و به محله دیگر نمی رفت. 
مثلًا باولگان شش گذر داشــت و گذر به گذر برنامه اجرا 

می کردند با آن دستجات منظم. 
ابتدا دسته سینه زنی به صورت منظم و دو صفه از گذرها 
عبور می کردند و پشت سرشان دسته زنجیرزنی به همین 
صورت تا گذر آخر. در محل چهارشــنبه بازار کنونی هم 
تکیه ای داشتند و شبهای دهه اول در تکیه روضه خوانی 

برپا می کردند. 
از تکیه قدیمی کمی ایوان باقی مانده و بجای آن حسینیه 

بزرگ بنا کرده اند.
  شیر زنده در عزاداری فروشان 

در فروشان هم عزاداری عاشورا و هفتم امام حسین)ع( 
باشکوه برگزار می شــد و تعزیه هفتاد و دو تن را روز 
عاشورا در قبرستان درب ســید و تعزیه تنور خولی و 
خرابه شام را سوم و هفتم بعد از عاشورا می خواندند. 
روزهای عاشورا با شبیه خوانی هفتاد و دو تن در قبرستان 
درب سید عزاداری می کردند که شنیده ام بیش از صد و 
سی سال پیش و در زمان ســید عباس که بچه بوده است 
یک سال در این تعزیه از شــیر زنده استفاده کردند و شیر 

و فضه را خوانده اند.
بعدها دسته ســادات نیز کم کم در فروشان راه افتاد و الان 
باشکوه برگزار می شــود. در طول ســال نیز در فروشان 
روضه خوانی برپا می شــد خیلی عالی ولــی نه به اندازه 
این دوره بلکــه قدیم کمتر بود. امروزه عزاداری فروشــان 
نسبت به قدیم خیلی فرق کرده و گسترده تر شده است. 

در اندوان هم روضه و دســته داشتند ولی در اخر ماه صفر 
شلوغ تر بود. 

  عزاداری محله کهندژ 
قدیمها در همین محله کهندژ مجالس روضه خانگی به 
صورت هفتگی یا مثلًا اول ماه و وسط ماه و آخر ماه به 
وفور برپا می شد. گاهی حاج شیخ مهدی اشرفی در یک 
روز چند جلســه روضه زنانه در کهندژ داشت و می دیدم 
وقتی از خانه ای به خانه ای دیگر می رفت حدود شصت 
زن دنبال او می رفتند تا از مجلس بعدی هم استفاده کنند. 
منزل ما هر هفته جمعه حاج شــیخ مهدی روضه خوانی 

می کرد. 
در ماه محرم و صفر هم که هر روز برنامه بود. روضه های 
مســجد جامع کهندژ از ابتدای ماه محــرم و بعد از ظهر 

شروع می شد. 
یادم است مسجد فرش نداشــت بلکه با حصیر مفروش 
بود. اما به مجردّ فرارســیدن ماه محرم از منزل همسایه ها 

فرش قرض می کردیم. 
محله کهندژ دســته عزاداری نداشت. چون جمعیتش کم 
بود. با افزایش جمعیت از حدود چهل ســال پیش دسته 

عزاداری کهندژ را تشکیل دادیم. چند سالی عصر تاسوعا 
به خانه سیادت و تکیه های خوزان می رفتیم و شب شام 
غریبان را هم به مسجد اسفریز می رفتیم وآنها هم متقابلًا 

می آمدند و خیلی آرام و با نظم بود.

  چالش دهه 6۰
در دهه 6۰ در دســتجات عــزاداری اختلالاتی ایجاد 

شد. نسبت به عزاداریهای با شــکوه خوزان حساس 
تر بودند و بعضاً به کتک کاری هم کشــیده شد. رفت 
و آمد ما با اسفریز ســر خرابکاری همین باند قطع شد و 
یک بار نزدیک بود که فتنه آنهــا دامن ما را هم بگیرد ولی 
به موقع متوجه شدیم. قضیه از این قراراست: شام غریبان 
امام حسین دسته کهندژ وارد مســجد اسفریز شد و پس 
از اینکه کمــی خواندیم نوحه خوان می خواســت وارد 
مصیبت شود.  طبق رسم می خواستند چراغها را خاموش 
کنند و دیدم شخصی دستش به طرف تابلو برق رفت که 
خاموش کند. حس کردم فضای مســجد مشکوک است. 
فورا گفتم نیاز نیســت خاموش کنیــد. چند دقیقه دیگر 
زحمت را کم مــی کنیم و در حینی کــه نوحه خوان می 
خواند به جوانان محل اشــاره کردم و یک جوری فهماندم 
که جوان های کهندژی صلاح نیســت در اسفریز بمانند و 
جمعیــت آرام آرام بیرون رفت در حالــی که نوحه خوان 
داخل مسجد داشت می خواند. بگونه ای که نوحه که تمام 

شد از کهندژی ها فقط خودم و مداح در مسجد بودیم.
من هم تشــکر از اهالی اســفریز نمودم و بیــرون آمدم. 
روزهای بعد بزرگ ترها و مردم متدین اســفریز که ما را می 
دیدند می گفتند خدا خیرت بدهــد. فتنه گران چماقها را 
در فلان جا مخفی کرده بودند تا عــزاداران را بزنند و اگر 
این ترفند را به کار نبســته بودید معلــوم نبود چه اتفاقی 

می افتاد.

  خاطره از امام خمینی
زمانی که در کویت کار می کردم همزمان بود با دوران 
تبعید امام خمینی)ره( در شــهر نجف. هر وقت می 
خواستم به زیارت عتبات عالیات بروم، ابتدا به خمینی 
شهر سفر می آمدم، نبات و گز می خریدم و به کویت 
بر می گشتم. آنجا ســهم امام و یا نامه های علمای آنجا 
را همراه خود به شهر نجف می بردم. هم سوغاتی ها هم 

سهم امام و نامه ها را به دست امام)ره( می رساندم.
 یادم است بار اول پشــت در منزل امام)ره( در نجف رفتم 
و در را زدم. خادم آمد و گفت امام)ره( کسالت دارد. گفتم 
بگویید فلانی با این مشخصات از کویت آمده و ترس آن 
دارم پلیس عراق مشکوک شود. سریع من را داخل کردند 
و به اندرونی منزل رفتم. منزل بدون تجملات و تشریفات 

و در نهایت سادگی بود حتی فرش منزل پلاستیکی بود. 
منتظر شدم تا امام)ره( با پوستینی روی دوش وارد شد. سلام 
کردم و خود را معرفی کردم. امام)ره( چهار زانو نشســت 
و من هم نشستم. پرسید اهل کجا هستی؟ گفتم سدهی 
هستم. زادگاه حاج شــیخ عبدالجواد جبل عاملی و حاج 
شیخ علی مشکوه. تا اسم حاج شیخ علی مشکوه را بر زبان 
جاری کردم امام)ره( احترام کرد و دو زانو نشست وفرمود 
ایشان)حاج شــیخ علی( از اجلّه علما هستند. سلام ما را 

به ایشان برسانید. 
ســهم امام را که دادم رســید آن را هم دادند که بعدها از 
ترس ساواک آن برگه را قورت دادم. بعد از این قضیه دیگر 

امام)ره( من را می شناخت و معمولاً با او به حرم می رفتیم. 
هر وقت می خواســتم از کویت به زیارت عتبات عالیات 
بروم، ابتدا به ایران می آمدم و خانواده را می دیدم و نبات 
و گز می خریدم و به کویت برمی گشــتم. آنجا سهم امام 
و یا نامه های آقایان آنجا را همراه خود به شهر نجف می 
بردم. هم سوغاتی ها هم ســهم امام و نامه ها را به دست 

امام)ره( می رساندم. 

جامعه
الو فرصت
33515701

همایش

عزای حسینی در حسینیه ایران
مروری بر تاریخچه عزاداری در خمینی شهر در گفتگو با محمدحسن موحدنیا مداح پیشکسوت

در جلوی دسته ســادات دو نفر از علمای پیرمرد 
دو ســر شــال پشــمی بلنــدی را مــی گرفتنــد. در 
زمان مــا ایــن دو نفر آیــت الــه حاج ســید محمد 
حسین آیت میردامادی و آیت اله حاج شیخ علی 
مشکات بودند و جمیت علما و سادات به نشانه 
عزا، کاه بر سر می ریختند و میرزا مرتضی اشرفی 
اشعار )لیتکم فی یوم عاشورا جمیعا تنظرونی( را 

در دسته سادات با لحن سه ضرب می خواند .

سید�حسام�ابطحی� 

در قدیم مجالس روضه در خوزان بســیار پررنگ 
برگزار می شد. در تکیه ها و مساجد به مناسبت 
محــرم و صفــر و در منازل اعیــان و تجــار در طول 
ســال در چندین خانه بزرگ کــه نمونه اش منزل 
حــاج قنبر زهتــاب و خانه ســادات عقیلــی که هر 
کدام چنــد جریب مســاحت داشــت و چند هزار 
نفر جا می گرفت. همه از روضه خوانی های حاج 
شــیخ مهدی، حاج ســید محمدعلی مصطفوی، 
حــاج آقــا حســین میردامــادی وحــاج آقــا جمال 
صهری و شیخ حیدرعلی صلواتی و غیره استفاده 

می کردند. 

  خمینی شــهر حســینیه ایران آیین های عزاداری 

متعــدد و خاص زیادی دارد، بــه طوری که محلات 

مختلف بعضا هر کــدام برنامه ای منحصربفرد دارند 

که از قدیم به ما رســیده است. اخیرا اداره کل میراث 

اعلام کرد در سطح استان تاکنون ۷۵ آیین عاشورایی 

را ثبت کرده اســت فکر نمی کنم ســهم خمینی شهر 

از این تعداد یکی دو مورد بیشتر باشد. جا دارد اداره 

میــراث فرهنگی اقدام به ثبت ملی این آیین ها کند.

    از شــهرداری بابت طرح آسفالت میدان صنعت 

و خیابان منتهی به چهارراه تشــکر می کنم. آسفالت 

این خیابان مشکل جدی داشت.

  اتوبوســهای واحد گاهی با 2۰-2۵ دقیقه انتظار 

میاند. در این گرمای هوا زمان خیلی زیادیه و خیلیها 

پشیمان می شوند. لطفا مسوولان رسیدگی کنند.

   شهرســتان خمینی شهر ظرفیت های زیادی دارد 

ولی فعال کردن این ظرفیت ها نیاز به اتحاد و انسجام 

دارد. بــه نظر من در فرهنگ اجتماعی سیاســی این 

شهرستان بحث اتحاد و همگرایی باید تقویت شود و 

برای اختلافات حد و چارچوبی وجود داشته باشد. 

   بلوار فیض الاســلام کوچه صبا هســتیم. فضای 

ســبز اینجا هر یک ماه یکبار آبیاری می شود. در این 

گرما این مقدار آبیاری خیلی کم هست.  

   باغات شــهر بخشی از هویت و بافت شهر است 

که به هر بهانه ای توســط ســودجویان تخریب و به 

کارگاه و سوله تبدیل می شود.

شــورای آموزش و پرورش شهرســتان خمینی 
شهر با حضور ســلیمی فرماندار، حاج حیدری 
شهردار خمینی شــهر، حفیظی شهردار کوشک 
و دیانتی معاونت شهرداری درچه، حجت الاسلام 
پیمانی از طرف نماینده مجلس، علیرضا توکلی 
رئیس و جمعــی از معاونیــن اداره آموزش و 
پرورش و اصحاب رسانه شهرستان خمینی شهر 

تشکیل شد.

در این جلسه حسن ســلیمی فرماندار شهرستان 
خمینی شــهر گفت: مســئله پیری جمعیت یک 
معضل بزرگ ما اســت و به همیــن دلیل خیلی از 
دانشگاه ها خالی شده از جمله ۱4 دانشگاه تعطیل 
شــده و خیلی از مدارس بخاطر نبــود دانش آموز 
خاک می خورد و لــذا آموزش و پــرورش برنامه 
خاص خودش را داشــته باشد و ســایر دستگاه ها 

هم تلاش کنند.

 وی افزود: رنگ آمیــزی و تعمیر مدارس جوی آباد 
کار قشنگی بود و من تشــکر دارم ولی سعی کنید 
عدالت را در همه مناطق اجرا کنید. سلیمی اذعان 
داشت 2۰ سال قبل هنرستان کار و دانش نداشتیم 

حالا که آماده شده محصل نداریم. 
 فرماندار شهرســتان خمینی شــهر در مورد کرایه 
سرویس مدارس افزود: پارســال کسی راضی  نبود 
نه خانواده و نه تاکســی دارها، در ایــن زمینه باید 
راهکاری اندیشــید. ســلیمی در پایان گفت: ما و 
نجف آباد ۹ درصد جمعیت اتباع را داریم که طبق 

مقررات با کمال احترام در خدمت آنها هستیم. 
در این جلســه مســئولان حاضر نظــرات خود را 
درجهــت بالابردن کیفیــت و کمیــت آموزش و 

پرورش بیان داشتند.

شورای آموزش و پرورش
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 اصلاح چهارراه خیابان احمدی اصلاح چهارراه خیابان احمدی

بلدیه

شهروندی

قبل از خرید ملک به چه نکاتی 
گزارش عملکرد سه ماهه اول کمیسیون عمران توجه کنیم؟

شورای اسلامی شهر منتشر شد. 

به گــزارش فرصت، محســن صادقی ســخنگوی 
شورای اسلامی شهر در این خصوص گفت: اطلاع 
رســانی عملکرد کمیسیون های شــورای شهر در 
دستور کار قرار گرفته و به صورت متناوب گزارش 
عملکرد فصلی این کمیســیون ها به اســتحضار 

مردم شریف خمینی شهر خواهد رسید. 

وی با بیان اینکه فعالیت هــای عمرانی نقطه ثقل 

تصمیمات مدیرت شهری اســت گفت: از ابتدای 
ســال جاری، درخصوص فعالیت هــای عمرانی 
شــهر برنامه ریزی های متعددی صورت گرفت و 

تصمیمات خوبی اتخاذ شد. 

صادقی افزود: در سه ماهه اول سال جاری 2۳ لایحه 
در کمیسیون عمران بررســی شد که طبق آن برای 
سهولت در تردد شهروندان و رفع نقاط حادثه خیز 
طبق جدول ذیل جمعا بالغ بــر 42 میلیارد تومان 

توافق آزادسازی معابر صورت گرفت. 
وی با اشــاره به اهمیت مشارکت مردمی در اداره و 

آبادانی شهر، تاکید کرد: همکاری و همراهی مردم 
در حوزه شهرسازی میتواند تاثیر بسیار زیادی برای 
داشتن شــهری آباد باشــد که به نظرم باید در این 
راســتا، اقدامات فرهنگی به منظور تشویق و جلب 

نظر شهروندان انجام دهیم.

 وی با اشــاره به برخی از پروژه هایی که هنوز 
تکمیل نشده، خاطرنشــان کرد: درصدد هستیم 
با برنامه ریزی  و هماهنگی شــورا و شــهرداری 
پروژه های نیمه کاره را هرچه زودتر تکمیل و به 

بهره  برداری برسانیم.

عملکرد کمیسیون عمران 

حتما بررسی نمایید که خانه ای که قصد خرید آن را دارید سند رسمی دارد یا خیر؟
مسئله این است که در برخی مناطق برای یک زمین بزرگ یک سند مادر وجود دارد و 

آن زمان به قطعات کوچکتر تقسیم شده است.
اما برای آن قطعات کوچکتر سند رسمی وجود ندارد. نقل و انتقال این قطعات با مبایعه نامه 
های عادی و یا وکالتنامه انجام می شود. اما طبق ماده ی 22 قانون ثبت، دولت فقط کسی را 
که ملک به اسم او ثبت شده، یا ملک به او منتقل شده و این انتقال در دفتر ثبت املاک ثبت 

شده باشد، به عنوان مالک می شناسد.
بنابراین در معاملات این چنین که ملک سند ندارد یا تنها یک سند مادر برای کل زمین وجود 

دارد، احتمال بروز مشکل خیلی زیاد است.
حتما بررسی کنید که کسی که قصد دارد ملک را به شما بفروشد، از لحاظ قانونی اختیار معامله 
کردن آن ملک را داشته باشد. کسی می تواند ملک را به شما بفروشد که مالک ملک باشد یا 

از جانب مالک وکالت رسمی برای فروش ملک داشته باشد.
بنابراین حتما باید ســند ملک را بررسی کنید. اگر سند رسمی به نام فروشنده وجود ندارد 
مبایعه نامه ای که نام فروشنده در آن درج شده و مالکیت او را نشان می دهد بررسی نمایید.

ســعی کنید تمام اطلاعات را بررسی کنید. ممکن است مالک با کسی تشابه اسمی داشته 
باشد. پس به نام و نام خانوادگی اکتفا نکنید. حتما مدارک شناسایی فروشنده را بخواهید و 
مشخصات او را با اسناد تطبیق دهید. مشخصات او را با مشخصات نوشته شده در وکالتنامه 

تطبیق دهید.
وکالتنامه ی وکیل باید رسمی باشد، یعنی در دفتر اسناد رسمی تنظیم شده باشد. همچنین 

بررسی کنید که وکیل اختیارات زیر را داشته باشد:
   اختیار فروش ملک مورد نظر شما.
   اختیار دریافت ثمن یا بهای معامله.
   اختیار تنظیم سند رسمی به نام شما.

  و...

  تطبیق مشخصات نوشته شده در سند با مشخصات واقعی ملک
 حتما و حتما مدارک هویتی فروشنده را بخواهید و مشخصات او را با مشخصات مالک 

در سند یا مبایعه نامه تطبیق دهید.
 اگر فروشنده از مالک وکالتنامه برای فروش دارد، حتما مدارک هویتی او را بررسی کنید و 
مشخصات او را با مشخصات نوشته شده در وکالتنامه تطبیق دهید. در این مورد حتما قسمت 

حدود اختیارات را هم بررسی نمایید.
 توجه داشته باشید اگر کسی که با شما معامله می کند مالک ملک نباشد یا از جانب مالک 
وکالتنامه ی رسمی و معتبر نداشته باشد، نسبت به ملک اختیاری ندارد و مالک واقعی ممکن 
است معامله را تنفیذ یا رد کند به همین جهت معامله فضولی محسوب می شود و مالک واقعی 

ممکن است معامله را تنفیذ یا رد کند.

 در رهن نبودن ملک
 معمولا سند خانه در رهن بانک قرار می گیرد. ملکی که در رهن بانک است قابلیت خرید 

و فروش دارد اما امکان تنظیم سند رسمی به نام خریدار را ندارد.
 در واقع تا زمانی که بدهی بانک پرداخت نشده و فک رهن صورت نگرفته نمی توان ملک 

را به صورت رسمی به دیگری منتقل کرد.
 پرداخت بدهی بانک اصولا بر عهده ی فروشنده است. اما طرفین می توانند توافق کنند که 

خریدار بهجای بخشی از بهای معامله، بدهی فروشنده به بانک را بپردازد.
 س برای اینکه از این نظر دچار مشــکل نشــوید از دفاتر اسناد رسمی وضعیت سند را 

استعلام بگیرید

 بازداشت نبودن سند ملک
بازداشت یا همان توقیف ملک یعنی مقام قضایی به دلایل قانونی، دستور جلوگیری از نقل و 
انتقال مالی را صادر می نماید. به این ترتیب با وجود آن که شخص همچنان مالک مال تلقی 

می شود، اما اختیار نقل و انتقال ملک از او سلب می شود.
از نظر حقوقی خرید و فروش املاک بازداشتی ممنوع و باطل است. به این معنا که فروشنده 
حق انتقال ملک را ندارد و خریدار، مالک ملک نمی  شــود. بنابراین اگر معامله  ای صورت 

بگیرد، آن معامله باطل است.
از نظر کیفری نیز خرید و فروش این  گونه املاک جرم محسوب می شود. مطابق ماده ی ۶۶۳ 
قانون مجازات اسلامی، هر کس آگاهانه در اشیایی که توسط مقامات ذی صلاح توقیف شده 
است، بدون اجازه، دخالت یا تصرفی نماید که منافی با توقیف باشد، به حبس از سه ماه تا 

یک سال محکوم خواهد شد.
برای آن که بفهمیم ملکی در بازداشت هست یا خیر دو راه وجود دارد:

 اول بررسی سند. در سند تک برگ موضوع بازداشتی بودن در پشت آن قید می شود و در 
سند های منگوله دار در صفحه ی نقل و انتقالات نوشته می شود.

 دوم استعلام از دفاتر اسناد رسمی است.

 اگرخانه مستاجر دارد اجاره نامه را بررسی نمائید
اگر خانه ای مستاجر داشته باشد، باز هم می توان آن را فروخت. پس مانع قانونی برای خرید 

و فروش خانه ای که در دست مستاجر است وجود ندارد.
اما حتما اجاره نامه ی مالک با مستاجر را بررسی نمایید تا دچار مشکل نشوید. با توجه به 

اجاره نامه در قرارداد خود با مالک در مورد مستاجر و مدت اجاره هم تعیین تکلیف کنید.

 مشخص کردن وضعیت پارکینگ و انباری
یکی از نکات خرید ملک که لازم است با سند تطبیق داده شود، وضعیت انباری و پارکینگ 

است. حتما در مورد انتقال پارکینگ و انباری در سند و مبایعه نامه تعیین تکلیف نمایید.
در مورد انتقال چند پارکینگ و انباری به همراه خانه نیز بایستی هر یک از پارکینگ  ها و انباری 
 ها به طور مجزا در سند و مبایعه نامه درج شوند. چرا که عدم قید انتقال پارکینگ و انباری، 

مسئولیت حقوقی را برای فروشنده در قبال انتقال این موارد به همراه ندارد.
ثبت سند در دفترخانه 

حتما در خصوص انتقال سند رسمی به نام خودتان به عنوان خریدار تعیین تکلیف نمایید. 

محمدجواد�طالبي/�رئیس�كمیسیون�ماده�صد�شهرداری�خمینی�شهر� 

در سه ماهه اول سال 14۰2

آسانسورهای غیراستاندارد
آیا می دانید مسئولیت حوادث ناشی از استفاده آسانسورهای غیر استاندارد و 

ناایمن مطابق قانون بر عهده مالکان و بهره برداران ساختمان است؟

مدیرعامل ســازمان آتش نشــانی و خدمــات ایمنی 
شهرداری خمینی شهر تصریح کرد: نصب و استفاده از 
بالابر در فروشگاه ها، کارگاه ها، منازل و اماکن به جای 

آسانسور ایمن؛ خطرناک و ممنوع است.
 آتش پاد دوم مهدی مرادیــان در مصاحبه با هفته نامه 
فرصت اظهارکرد: متاسفانه در ســالهای گذشته بعضا 
افراد به جای استفاده از آسانســور از بالابر در برخی 
رستوران ها،  کارگاه ها، ساختمان ها و منازل استفاده می 
کنند که به وقوع حوادث منجــر به قطع عضو یا فوت 

افراد منجر می شود.
 وی با تاکید بر اینکه این نوع از بالابر ها صرفا جهت 
جابجایــی کالا بوده، افــزود: علت اصلــی مخالفت 
سازمان آتش نشــانی از این نوع از بالابر ها استفاده آن 
جهت انتقال افراد اســت که بی توجهــی به این مهم 
توسط کاربران در نهایت موجب ناایمن شناخته شدن 

این نوع از بالابر هاست.
 مرادیان افــزود: در زمان تایید پایــان کار مالکین می 
بایســت نســبت به حذف بالابرها و جایگزینی آن با 
پله های بتونی و یا آهنی اقدام کنند که متاسفانه افراد 
پس از دریافت پایان کار به جهت راحتی در استفاده و 
کم هزینه بودن نســبت به نصب و استفاده بالابر اقدام 

می کنند که استفاده از این بالابرها نه تنها در کارگاه ها 
مشاهده می شــود بلکه بعضا در منازل و فروشگاه ها 
برای جابه جایی افراد و مشــتریان به طبقات استفاده 

می شود که بسیار خطرناک و حادثه ساز است.
وی تصریح کرد: بررسی حوادث ناشــی از کار نشان 
می دهد در بعضی از کارگاه ها از جمله فروشــگاه ها، 
رستوران ها و شیرینی پزی ها برای دسترسی به طبقات 
در قسمتی از کارگاه، یک بالابر غیر ایمن نصب شده 
که حتی برای حمل و جابجایی بار غیر ایمن اســت 
و متاســفانه از همین بالابر برای جابه جایی کارگران، 
کارفرمایان و مشتریان استفاده و منجر به بروز حوادث 
بسیاری می شــود؛ بعضا مشاهده شده که به دلیل غیر 
ایمن و غیر استاندارد بودن و عدم تعبیه اتاقک در این 
نوع از بالابرها موقع حرکت افراد با استفاده از بالابر به 
طبقه بالا سر و بالا تنه فرد به زیر سقف برخورد کرده 
و بالابر به حرکت خود ادامه داده و منجر به فوت وی 

شده است.
 وی تاکید دارد که در راســتای مســئولیت اجتماعی 
نســبت به آحــاد جامعه بایــد مالــکان و صاحبان 
واحدهای تجــاری، کارگاه ها و فروشــگاه ها از ایجاد 

چنین شرایط غیرایمن و حادثه ساز خودداری کنند.

 وی بــا تاکید بر اجبــاری بودن اخــذ تاییدیه ایمنی 
آسانسورها، به مالکان، بهره برداران و مدیران برج ها و 
ساختمان های بلندمرتبه مسکونی و تجاری هشدار داد 
مسئولیت حوادث ناشی از اســتفاده از آسانسورهای 
غیر اســتاندارد و ناایمن مطابق قانــون بر عهده آنان 

است.
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بلدیه

شهروندی

سد معبر چیست ؟

عملکرد کمیسیون عمران 

و بر اساس کدام قانون تخلف تلقی میگردد؟

برابــر تبصره 1، بند 2 مــاده ۵۵ و تبصره 6 ، ماده ۹6 قانون شــهرداریها، 
تمام معابر، شــوارع و خیابانها، پارکها و باغهای عمومی ملک عمومی و در 
مالکیت شــهرداریها میباشد و اســتفاده از آنها برای کسب یا سکنی و یا هر 
عنوان دیگر ممنوع است و شــهرداری مکلف است از انسداد آن جلوگیری 
و در رفع موانع موجود و آزاد نمودن معابر و اماکن مذکور فوق به وســیله 

اقدام کند. راساً  مأمورین خود 
 معبــر همانطور که از نامش پیداســت، به معنی محل عبور میباشــد و اصطلاحاً 
به محلی اطلاق میگردد که از آن برای عبور و مرور اســتفاده میشــود و در اثر 

تفکیک اراضی موضوع ماده ۱۰۱ قانون شــهرداری ایجاد میگردد. 
ســد معبر به هر عملی اطلاق میشــود که باعث انسداد معابر عمومی میگردد، به 
طوریکه عبور و مرور از آنها به طور دائم یا موقت، غیرممکن یا دشــوار گردد. 
در واقع، شــهرداری موظف اســت از معابر به عنوان یک ملک عمومی حفاظت 
کند و همواره آن را برای اســتفاده عموم آماده نگهداشــته و از تجاوز اشخاص 

نماید. جلوگیری  آنها  به  نسبت 
 اســتفاده از معابــر عمومی، میدانهــا، پارکها و باغهای عمومــی حق طبیعی هر 
شــهروند میباشــد و هیچکس نمیتواند مانع این استفاده مشروع گردد. اصل 4۰ 
قانون اساســی ایــران مقرر میــدارد: »هیچکس نمیتواند اعمــال حق خویش را 

وســیله اضرار به غیر یا تجاوز به منافع عمومی قرار دهد.«

در سه ماهه اول سال 14۰2

پاکبان امانت دار تقدیر شد
از پاکبان امانت دار خدمات شهری شهرداری قدردانی شد. 

به گزارش فرصت، از محمد رضایی از نیروهای خدمات شــهری 
)شــیفت شــب خدمات شــهری منطقه دو( به دلیل مســوولیت 
شناســی و امانت داری تقدیر شــد. وی حین خدمت رسانی پس 
از پیدا کردن مدارک یک شــهروند در کنار زبالــه محلی آن را به 

صاحب آن بازگردانند.

در این جلســه خانم علیرضایی از شــهروندان ضمن قدردانی از 
اقدام شایسته پاکبان شریف این شهرستان، اظهار کرد: درستکاری 

و پاکدستی ایشان الگویی اخلاقی و ستودنی است.
در این باره مهندس کارگران گفت: هر عمل نیکی در دنیا پاداشی 
به مراتب بالاتر از سوی خدا دارد و زمانی که انسانی در راه رضای 
خدا گره ی از مشکلات همنوع خود می گشــاید، رضایت الهی و 

اجر اخروی را پاداش می گیرد.
وی افــزود: ایــن پاکبان واحد خدمات شــهری شــهرداری کیف 
گمشده شهروند خمینی شهری را برای پیشــگیری از سردرگمی 
و سواســتفاده غیر، با دقــت و حفاظت کامل بــه مالک اصلی آن 
بازگرداند، که نشــان از احساس مســئولیت و انسان  دوستی این 

بزرگوار دارد. 

یادداشت

ته سیگار، این زباله سمی را میتوان قاتل خاموش زمین نامید چون علاوه بر اینکه این ماده 
غیر قابل تجزیه است، هرساله جان هزاران موجود زنده را نیز می گیرد.

بعضی از افراد سیگاری سیگار خود را خاموش می کنند و سپس به زمین می اندازند، اما برخی، آن 
را روشن رها می کنند. ته سیگار اگر خوب خاموش نشود و مجاور مواد قابل اشتعال قرار گیرد با 
حرارتی که دارد )۵۰۰ درجه سانتیگراد( می تواند همه چیز را آتش بزند. ته سیگارهای خاموشی 
که بر روی زمین می اندازیم، جان پرندگان را می گیرد. پرندگان ته سیگار را با غذا اشتباه می گیرند 
و آنها را می خوردند. اگر شانس بیاورند و در گلویشان گیر نکند بعد از مدتی به علت سمی بودن 

این ماده، جان خود را از دست می دهند.
ته ســیگارهایی که در رودخانه ها و رودها و آب های جاری و... رها می شنوند علاوه بر سمی 
کردن آب ها، جان آبزیان را هم می گیرد. حتی انداختن ته سیگارها به فاضلاب ها هم خطرناک 
است. درست است که فاضلاب ها تصفیه می شوند اما احتمال دارد خوب تصفیه نشود و سلامت 
آب را به خطر بندازد. به هر حال تصفیه کردن ۱۰۰ درصدی 4هزار ماده سمی داخل ته سیگار، 

ممکن نیست.
  قانون هایی در رابطه با پسماندهای سیگار 

طبق قانون 1۸۰ کنوانسیون چارچوب سازمان بهداشت جهانی در مورد کنترل دخانیات، 
دولت ها را موظف می دانند تا مراقبت های لازم را انجام دهند. طبق قانون مدیریت پسماند 
متوالی دفن و فرآیند جمع آوری آن، جمع آوری پسماندها باید توسط تولید کننده انجام شود. 
شرکت های تولید کننده سیگار باید نسبت به سیگار رها شده در محیط زیست مسئولیت داشته 
باشند و یا باید عوارض بپردازند. در اروپا برای رها کردن ته سیگار در محیط جریمه ایی بین ۶۵ 

تا ۷۵ یورو تعبیه شده است.
 چه باید کرد؟

آموزش شــهروندی در خصوص مضرات ته سیگار، بهترین و سریعترین راه برای کاهش 
خطرات این بلای طبیعت اســت. همه ما باید بدانیم رها کردن ته ســیگار در معابر و پارکها 
چه تبعات گسترده ای بر محیط زیست شهرمان خواهد گذاشت. تبعاتی که حل آن به سادگی 

ممکن نیست...  

چند راهکار برای جمع آوری 
ته سیگار
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در نوزدهمین سفر کاروان دولت به شهرستان ها نوبت به 
خمینی شهر رسید و جلسه شورای اداری استان اصفهان 
به میزبانی دانشگاه آزاد اسلامی خمینی شهر با حضور 
استاندار و معاونین و مدیران کل استان و همچنین همه 

مسئولین شهرستان پنج شنبه یکم تیرماه برگزار شد.
 از یک هفته قبل، جلســات کارشناســی و برنامه ریزی با 
مسئولین مختلف برگزار شــد و در نهایت در شورای اداری 
۵ ساعته استان مصوبات مهمی ابلاغ شد. آنچه  در ذیل آمده 

متن و حاشیه این جلسه مهم می باشد:
 

   خمینی شهر محروم است
در ابتدای جلسه ســلیمی فرماندار شهرستان خمینی 
شــهر با ذکر این نکته که از محرومیت های شهرستان 
زیاد گفته شده و همگان آگاه هســتند، گفت: مشکلاتی 
نظیر عدم وجود زمین دولتی برای بهبود وضعیت مسکن، 
مشکلات دامپروران بخاطر ضوابط جامع خدمات دامپروری، 
امکانات کم شهرستان در مبارزه با ساخت وسازهای غیرمجاز، 
مشکل قانونی برای تغییر کاربری زمین هایی که دیگر امکان 
کشاورزی  در آن وجود ندارد و گره کور فعالیت های عمرانی 
بخاطر میراثــی و وقفی بودن بافت مرکزی شــهر از جمله 

مسائلی ست که شهرستان را دچار چالش کرده است.

   مثلث 6، ۳ و 16
 وی در ادامه گفت: درچه با 6۰ هزارجمعیت از بسیاری 
شهرستان ها هم پرجمعیت تر است اما هنوز بخش هم 
نشده است. وی با انتقاد از اعتبارات شهرستان افزود: ۶درصد 
جمعیت اســتان در وســعت ۱۶صدم درصد استان زندگی 
می کنند و جالب تر اینکه ۳ درصد بودجــه به آن ها تعلق 
می گیرد که امیدواریم مسئولین اســتان فکری به حال این 

مشکل بکنند.

 کار فرهنگی بودجه می خواهد
 در ادامه حجت الاسلام محمودآبادی امام جمعه خمینی 
شهر با بیان حدیثی از امام صادق)ع( پیرامون بحث گرانی 
گفت: دشمن ریشه ملت ایران که مسائل فرهنگی است را 
هدف قرار داده و دولت مردمی با گذشت دوسال هنوز ساز و 

کار و برنامه فرهنگی خاصی را عملیاتی نکرده است.
 در ادامه ایشان با اشاره به بحث عفاف و حجاب و موضوع 
ترک فعل افزود: کار فرهنگی هزینــه دارد اما دولت تاکنون 

بودجه خاصی برای آن در نظر نگرفته است.

   بودجه 1۰۰ میلیونی میراث!
 در ادامه حجت الاسلام نقدعلی نماینده مردم شهرستان 
خمینی شهر در مجلس شورای اسلامی با تشکر از کاروان 
دولت از سفر به خمینی شهر با وجود تاخیر گفت: عمده 
مشکل شهر ما گره هایی است که برخی از آنها منتظر یک 
امضا هستند. در بحث میراث فرهنگی 4۷۰ هکتار را بافت 
تاریخی اعلام کرده اند در حالیکه بسیاری از این خانه ها ۵۰ 
ســال هم قدمت ندارند و در عوض خانه هایی مانند خانه 
تاریخی دیباجــی که قدمت بیشــتری دارد را هیچ توجهی 

نمی کنند.
وی افــزود: بــا ایــن میزان 
بافت تاریخی، ســهم بودجه 
شهرســتان از بودجه میراثی 
4۵ میلیــاردی اســتان فقط 
۱۰۰میلیــون تومان اســت و 
اماکن مهمی نظیر مســجد 
جامع خــوزان و فروشــان و 
برج های ولاشان در وضعیت 
نامناسبی قرار دارند و نه وزیر 

محترم پاسخگو هســتند و نه 
مدیرکل اقدامی می کنند.

   16 هکتار اراضی دانشگاه
 نماینده شهرستان با اشاره به اراضی اختلافی با دانشگاه 
صنعتی افزود: ۱۶ هکتار اراضی مازاد دانشــگاه برای طرح 
مسکن مطابق قانون سند خورده و دستور معاون اول رئیس 
جمهور نیز در این باره وجود دارد و امیدوارم مسئولین استان 
این موضوع را هم مصوب کنند. حجت الاســلام نقدعلی 
در پایان گفت: زمین اداره ثبت وزمیــن جهت انتقال زندان 

مشخص شده و امیدوارم در این دولت عملیاتی شوند.
در ادامه نوبت به قرائت و روشــن ســازی دستورات جلسه 
توسط معاونین و مدیران کل و مسئولین شهرستان رسید که 

در ادامه به صورت موضوعی به آن می پردازیم:

 شاخص بودجه بندی تغییر خواهدکرد
در این جلسه شاکریان معاون سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی استان در خصوص علت پایین بودن بودجه خمینی 
شــهر گفت: برای اختصاص بودجه هر شهرســتان، سال 
گذشــته ۵ شــاخص؛ جمعیت، مســافت از مرکز استان، 
مساحت، پروژه های نیمه تمام و میانگین سه سال گذشته به 
عنوان مبنا قرار گرفته بود که خمینی شهر از این لحاظ عقب 
ماند. چرا که خمینی شــهر معضل ریشه ای تراکم را دارد و 
مقرر شد امسال "شــاخص تراکم" در کنار شاخص های 

پنجگانه و برای توزیع عادلانه مورد توجه قرار بگیرد.

   کمبود امکانات و نیرو در جهادکشاورزی
در این جلســه مرادمند مدیرکل جهاد کشاورزی استان 
با تایید مشکل کمبود نیرو و امکانات در خمینی شهر 
گفت: از نظر سازمانی، چارت سازمانی خمینی شهر تکمیل 
است و چهار نیرو نیز اختصاص دادیم اما این میزان نیرو و 
تجهیزات با توجه به حجم کار شهرستان خمینی شهر کم 

می باشد و نیاز به بازنگری دارد. 
وی افزود: در بحث تنظیم بازار نیز دو نفر نیرو اضافه خواهیم 
کرد ولی از ظرفیت نیروهای مردمی نیز اســتفاده شود. در 
ارتباط با برخورد با ساخت وسازهای غیرمجاز انتظار داریم 

شهرداری ها نیز وارد عمل شوند.
 خضری دبیر جلســه در این باره گفت: مصوب شد ظرف 
دوهفته آینده چارت اداری شهرستان خمینی شهر بررسی شود 
و دربحث تنظیم بازار و ساخت وسازهای غیرمجاز دستگاه 

های خدمت رسان ملزم به مشارکت شوند.

   شهردار اصغرآباد
 در ادامه غلامرضایی شهردار اصغرآباد گفت: ۷۰درصد 
شهر اصغرآباد در اختیار جهاد کشاورزی است و از سال 
۹۵ تا ۱4۰2 باغات اضافه شده اند اما آلایندگی به ما پرداخت 
نشده است. دکتر مرتضوی استاندار در این باره افزود: در بحث 
ساخت و سازهای غیرمجاز ادارات باید به سمت پیشگیری 

حرکت کنند تا از هزینه های بیشتر جلوگیری شود.

   ورزش و جوانان 
دستور اول: احداث ۵فضای ورزشی در محلات 

جواد محمدی مدیرکل ورزش و جوانان استان در این باره 
گفت: شهرستان خمینی شهر دارای تراکم بالای جمعیتی 
است ولی در بحث سرانه ورزشی جزو سه شهر آخر استان 
است. مشکل بزرگ ما بحث کمبود زمین است که در برخی 

محلات زمین برای احداث فضای ورزشی نداریم.
 خضری دبیر جلسه در این باره افزود: از ظرفیت های دولتی 
برای این مشکل باید استفاده شــود و سایر دستگاه ها نظیر 
آموزش و پرورش بایــد این خلا را با اســتفاده از فضاهای 

بلااستفاده مدارس پوشش دهند.
 نماینده مردم شهرستان نیز با اشاره به محرومیت محله هایی 
مانند قرطمان گفت: در این محله، زمین متعلق به شهرداری 
وجود دارد که مردم تقاضای ساخت سالن ورزشی دارند که با 

همکاری شهرداری و اداره ورزش امکان ساخت وجود دارد.
 محمدی مدیرکل ورزش با تاکید بر هزینه بر بودن این پروژه، 
راهکار را ساخت فضای روباز ورزشی با هزینه کمتر اعلام کرد 
و مصوب شد این مسئله با تعامل فرماندار، نماینده، شهرداری 
و اداره کل ورزش بصورت داخلی تا نتیجه دهی پیگیری شود.

    دستور دوم: ساخت ورزشگاه سه هزارنفری
 شاکریان معاون رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی در 
این باره گفت: این پروژه با پیگیــری های نماینده خمینی 
شهر به بخش پروژه های ملی وارد شده و مطابق جدول2۰ 
باید در ســال ۱4۰2 مطالعات 
تخصصی و در سال ۱4۰۳ وارد 

مرحله ساخت شود.
 محمدی مدیــرکل ورزش و 
جوانان درباره این پروژه گفت: 
مشــکل در بحــث مالکیت 
زمین است و اگر زمین مورد 
نظر در این باره تعیین تکلیف 
شود ما وارد عمل خواهیم شد.
 حجت الاسلام نقدعلی در این 
باره گفــت: ۱۸ هکتار از منطقه 
گردشگری لادر به مجموعه تفریحی، رفاهی اختصاص یافته 

که این ورزشگاه در این قسمت پیش بینی شده است.
 قاری قرآن مدیرکل راه و شهرسازی در این باره گفت: در این 

باره تعهداتی داده شده اما هنوز سندی صادر نشده است.
 دکتر مرتضوی استاندار با اشاره به حل سریعتر این مشکل 
گفــت: اداره کل ورزش و فرمانــداری و شــهرداری و راه و 
شهرسازی هرچه سریعتر نسبت به تعیین تکلیف سند این 
قسمت اقدام کنند تا بتوان از بودجه و جدول اختصاص داده 

شده استفاده کرد.

   فرهنگ و ارشاد 
دستور اول: تکمیل و تجهیز سینما فرهنگ 

خضری دبیر جلسه درباره مصوبات پیش جلسه مربوطه 
گفت: دو راهکار برای این ســینما داده شــد که یکی از آن 
ها تجهیز و تکمیل به ســه روش توســط اداره کل ارشاد و 
کمیســیون بند۸،بودجه تملک و دارایی و پیگیری نماینده 
جهت اخذ اعتبار بودجه یا مذاکره ارشــاد با حوزه هنری و 
تحویل به این حوزه جهت بهره برداری راهکاری ارائه شــده 

بودند.
 تمنایی مدیرکل ارشاد با اشاره به اهمیت سینمافرهنگ در 
خمینی شهر گفت: این سینما تنها فضای فرهنگی شهرستان 
برای همه برنامه هاست که با گذشت دو دهه از شروع به کار 
دچار فرسودگی شده و نیاز است ابتدا بازسازی و سپس به 

کمیسیون بند۸ و بحث مجوز سینما وارد شود. اگر بازسازی 
انجام شود ارشاد آمادگی تجهیز و نگهداری را دارد. 

وی گفت: دومیلیارد تومان  اعتبار از مســئولین شهرستان 
نیاز داریم که بقیه کارها را اداره کل ارشاد انجام دهد. در حال 
حاضر نیز در اجاره بخش خصوصی قرار دارد. مشکل دیگر 
بحث سند هست که مالکیت زمین با شهرداری است و هنوز 

در اداره ثبت فرایند کار دچار مشکل شده است.
 خضری دبیر جلسه با انتقاد از عدم پیگیری مسئولین ارشاد 
گفت: حوزه هنری آمادگی اش برای همکاری را اعلام کرده 
اما ارشاد متولی بعنوان متولی مطالبه گری نکرده است. حاج 
حیدری شــهردار خمینی شــهر در این باره گفت: آمادگی 
تجهیز و تکمیل و بهره برداری از ســینما را داریم. ما حتی 
حاضریم که با بهره بردار نیز جهت پیشرفت کار توافق کنیم.
 استاندار با انتقاد از وضعیت سینما فرهنگ گفت: در جلسه با 
نخبگان شهرستان این عزیزان نسبت به تعطیلی و بلااستفاده 
بودن این مکان انتقاد داشــتند. اینکه سینما که دارای نقص 
هست چرا باید اجاره داده شود و چرا فعالیتی در آن نمی شود 
مطالبه مردم خمینی شهر است. در حال حاضر نیز شهرداری، 
فرماندار و نماینده شهرستان اعلام همکاری نموده اند و مهمتر 
از همه اشتیاقی که در شهرستان هست باید در اسرع وقت 
با بهره بردار برای تعیین تکلیف جلسه ای گذاشته شده و 

پیگیری برعهده اداره ارشاد است.

 حجت الاســلام نقدعلی با اعلام واریز کمک۳۰۰ میلیونی 
به دستور وزیر به ارشاد شهرستان گفت: این اولین قدم برای 
شروع به کار است و به محض ورود به کمیسیون بند ۸ بودجه 

4میلیاردی نیز وارد خواهد شد.

   میراث فرهنگی
 حفظ و احیای بافت تاریخی شهرستان خمینی شهر

 خضری دبیر جلسه درباره مصوبات پیش جلسه گفت: 
مقرر شــده اداره کل میراث استان مطالعه و بررسی مرمت و 
بازسازی و احیای بناها را برعهده بگیرد و در بحث مساجد 
تاریخی که خمینی شــهر به نوعی پایتخــت هیئت های 
مذهبی محسوب می شود از ظرفیت خیرین استفاده شود. 
ضمن اینکه شهرداری درچه نسبت به ارائه طرح گردشگری و 

کامل برج های تاریخی ولاشان اقدام نماید.
 ایزدی مدیــرکل میراث فرهنگی درباره مشــکلات میراث 
فرهنگی در خمینی شهر گفت: مسئله بافت، ریزدانه و ابنیه 
سه بحث متفاوت هســت که ابلاغیه سه ده که باعث شده 
4۵۵ هکتار بعنوان میراثی اعلام شــود از گذشته است و ما 

نقشی در آن نداریم.
وی افزود: چهارپهنه برای این 4۵۵ هکتار بصورت جداگانه 
مشخص شده و اینگونه نیست که همه این مساحت مانع 

ایجاد کند.
 مدیرکل میراث گفت: فقط ۸درصد این مساحت در کنار ابنیه 
تاریخی هستند. بالغ بر4۷ درصد از این مساحت منطبق بر 
طرح تفصیلی شهری است و می توان در آن فعالیت عمرانی 

انجام داد.
 وی با انتقاد از طرح قدیمی و درنظر گیری سه ده افزود: این 
طرح نیاز به بازنگری دارد که با همکاری دوستان در کمیسیون 
ماده ۵ در حال پیگیری هستیم که مشــکل این شهرستان 
برطرف شود. نکته دیگر اینکه مطابق قانون مالکین موظف 

به حفظ و نگهداری اماکن میراثی هستند.
 شهردار حاج حیدری درباره این موضوع گفت: خوشبختانه 

بخش زیادی از معابر ما با همکاری دوستان تعیین تکلیف 
شده است و در بحث خیابان بخشداری هم توافقات خوبی 
انجام شد که ان شاله امروز به نتیجه برسیم . پیشنهاد بعدی 
ما درباره بافت فرسوده خمینی شهر که مقداری از آن ریزدانه 
های تاریخی است شهرداری اعلام آمادگی می کند که مشاور 
مورد تایید میراث با هزینه ما و با محوریت استان طرح ها را در 

طول سه ماه گره گشایی کنیم.
 حجت الاسلام نقدعلی نماینده شهرستان در این باره گفت: 
بحث میراث مشــکلات زیادی بخصوص در بافت مرکزی 
شهرستان ایجاد کرده و مراجعات بسیاری به دفتر ما برای این 
موضوع وجود دارد. امیدوارم طرح پیشنهادی شهردار محترم 
مورد توجه قرار بگیرد. بحث دیگر این است که اماکنی نظیر 
خانه تاریخی دیباجی در آســتانه تخریب است مورد توجه 

قرار نمی گیرد.
 وی درباره سهم خمینی شهر از میراث افزود: 4۵۵ هکتار بافت 
تاریخی را زمانی که برای معاون اول بیان کردم به شوخی گفت 
که مگر تخت جمشید آنجاست؟ نکته دیگر براساس اعلام 
سازمان برنامه و بودجه 4۵ میلیارد بودجه به استان اختصاص 
داده شده است و سهم خمینی شهر ۱۰۰میلیون است توقع 
داشتیم حداقل بودجه را براساس میزان بافت اعلامی تقسیم 

کنید.
 مرتضوی اســتاندار درباره این موضوع گفت: معضل بافت 

تاریخی برای سراسر استان اســت و شهرستان هایی نظیر 
نجف آباد با ۷۰۰ هکتار بافت تاریخی این مشــکل را حتی 
بیشتر هم دارد و سعی شده با نگاهی عادلانه شهرستان ها 

مورد توجه قرار بگیرند.
در ادامه  شهردار درچه درباره برج های ولاشان گفت: 2۳ برج 
تاریخی درچه زمین های اطراف آن کشاورزی است و مالک 
شخصی دارد. تعدادی از این برج ها توسط شهرداری مرمت 
شده ولی بسیاری از آنها در آســتانه تخریب است و نیاز به 
توجه ویژه داریم. این برج ها در نزدیکی یکدیگر هســتند. 
اگر منتظر بخش خصوصی بمانیم تخریب کامل را شاهد 

خواهیم بود.
 اســتاندار در ایــن بــاره 
گفــت: از ظرفیت بخش 
خصوصی اســتفاده کنید، 
این مجموعه قابلیت تبدیل 
به یک ســایت گردشگری 
را دارد. ظــرف دوماه آینده 
تحقیقــات و برنامه ریزی 
انجام شود و مالکین با طرح 
های تشویقی میراث برای 
مشارکت یا فروش تعیین 

تکلیف شوند.
 فرماندار شهرستان با انتقاد 
از مکان فعلی اداره میراث 
فرهنگی گفت: نیاز است 

با همکاری شهرداری و تایید 
استانداری یکی از خانه های تاریخی تا تکمیل ساختمان در 

اختیار اداره میراث شهر قرار گیرد.
 شــهردار حاج حیدری با اعلام آمادگی شــهرداری گفت: 
خانه عمادســیادت را می توانیم به عنــوان اداره میراث در 
اختیار میراث قرار دهیم و مسئولیت رضایت مالک بخش 

خصوصی را برعهده می گیریم.

 بنیاد شهید و امور ایثارگران 
ساماندهی گلزارهای شهدای شهرستان و تکمیل سالن 

ورزشی ایثار 
در ادامه جلسه رئیس بنیاد شهید شهرستان با بیان قفل شدن 
ده ساله پروژه سالن ورزشی ایثار گفت: اعتبارات رسیده اما 
پروانه ساخت این سالن تمام شده و طرح اشکالاتی دارد که 
باعث شد پروانه جدید صادر نشــود که قرار شده در اولین 
کمیسیون ماده ۵ موانع برطرف و پروانه صادر شود. در بحث 
گلزارهای شهدا نیز امیدواریم شورا و شهرداری مثل همیشه 

همکاری کنند تا بتوانیم ساماندهی کنیم.

 شهردار حاج حیدری در این باره گفت: نوع کاربری و عرض 
کوچه کناری سالن مواردی هست که مانع ایجاد کرده که با 
همکاری مدیرکل امور عمرانی با همین شرایط موجود پروانه 

جدید صادر خواهد شد.
 نماینده مردم شهرســتان در این باره گفت: چرا بنیاد شهید 
پروژه ای که سه سال هست اعتبار برای آن درنظر گرفته شده 
و بودجه آن هم تخصیص یافته رها کرده و الان تازه متوجه 
مشکل پروانه ساخت شــده اند؟! پروژه ای که اعتبار آن هم 

آماده شده نباید اینقدر گره داشته باشد.
 استاندار با تاکید بر تخصیص بودجه ساماندهی گلزارهای 
شهدا در مصوبات سفر ریاست جمهوری گفت: بحث دیگر 

یادمان های شهدا به موزه دفاع مقدس واگذار شده است.

 سازمان فنی و حرفه ای
 تامین مکان و تجهیزات فنی حرفه ای برای شــهرهای 
درچه،کوشک و اصغرآباد و روستاهای تیرانچی و قلعه 

امیریه
 خضری دبیر جلسه گفت: اداره کل فنی و حرفه ای استان 
موظف اســت ظرف دوهفته آینده نسبت به ارائه طرح تنوع 
رشــته ای با توجه به نیازهای شهرستان و تکمیل و تجهیز 
مراکز فنی حرفه ای شهرستان اقدام نماید. مصوبه دیگر اینکه 
باتوجه به تامین اعتبار ده میلیارد ریالی، ساختمان نیمه کاره 

فنی حرفه ای شهرستان تا پایان تیرماه تکمیل گردد.
 اخوان مدیرکل فنی و حرفه ای اســتان در این باره گفت: ۵ 
رشته جدید؛ نوآوری صنایع ســنگ، صنایع چوب، پرورش 
گل و گیاه و تعمیرات تلفن همراه برنامه ریزی شــده و از 
اول مهرماه شــروع به کار خواهیم کرد. مشکل ما ساختمان 
خواهران خیابان شهیداشرفی است که بدلیل هشدار ایمنی 
نیاز به بازســازی دارد که این امر طبق بــرآورد دفتر فنی ما 
حدود۵/4 میلیارد هزینه خواهد داشت. مرکز خمینی شهر 

بعد از اصفهان بهترین مرکز ما می باشد.
 مرتضوی اســتاندار در این باره گفت: با صحبت هایی که 
انجام شد 2میلیارد تومان از اعتبارات شهرستان و با مساعدت 
نماینده شهرســتان از رئیس ســازمان فنی حرفه ای کشور 

مبلغی برای بازسازی این مرکز دریافت گردد.

 آموزش و پرورش
 بازسازی و نوسازی مدارس شهرستان 

خضری معاون استاندار و دبیر جلسه گفت: در پیش جلسه 
مصوب شــد با پیگیری نماینده محترم شهرســتان و اخذ 
موافقت بنیاد مستضعفان، مدیرکل نوسازی مدارس استان در 
اسرع وقت نسبت به تامین اعتبار و پیگیری دو باب مدرسه 

اولویت دار شهرستان با تایید فرماندار اقدام نمایند. 
وی گفت: مصوبه دیگر بحث ســاخت مدرســه ویژه اتباع 
از منابع کمیســاری عالی پناهندگان توسط مدیرکل اتباع و 

پناهندگان و با هماهنگی فرماندار شهرستان پیگیری شود.
 معاون نوسازی مدارس اســتان در این باره گفت: نوسازی 
مدارس خمینی شــهر نزدیک بین 2۵۰ تا۳۰۰میلیارد تومان 
اعتبار نیاز دارد. حدود ۱2 مدرسه با پیگیری آموزش و پرورش 
و نماینده شهرستان با خیرین و بنیاد مستضعفان توافقنامه 
آنها امضا شده است. زمین چمن آموزش و پرورش کوشک با 
زیرسازی توسط شهرداری و چمن 
توسط نماینده شهرستان در حال 

اجراست.
 خضری دبیر جلسه در این باره 
گفت: جدول زمانبندی این طرح 
ها تا حصــول نتیجه باید ظرف 
چندروز آینده به دفتر استانداری 

ارسال شود.
 توکلی رئیس آموزش و پرورش 
شهرستان خمینی شهر با اشاره 
به وجود ۵4 مدرســه خطرآفرین 
در شهرستان گفت: 2۰ باب از این 
مدارس در مرحله خطرناکی قرار 
گرفته اند. در محله ولاشان کنار 
مدرسه شمس الدین زمین ۶۰۰ 
متری قرار دارد که ســال ۸۹ توافق 
شده شهرداری در ازای عقب نشــینی ساخت سه کلاس از 
آن را متقبل شود یا در دســتگرد کنار مدرسه شهدای رحیم 
زاده زمینی توسط مردم به مدرسه اختصاص داده شده که با 
همکاری مولدسازی و البته شهرداری می توان پروژه را شروع 
به کار کرد. از طرح مولد سازی هم می توان برای این پروژه ها 
کمک گرفت.از نظر تجهیزات فنی حرفه ای هنرستان ها هم 

در وضعیت خوبی به سر نمی بریم.
 مرتضوی استاندار با اشاره به در نظرگیری طرح مولدسازی 
در شورای آموزش وپرورش استان گفت: مدارس خطرآفرین 

و بحرانی اولویت این طرح هستند که باید پیگیری شود.
 خضری دبیر جلسه با بیان مصوبه پیرامون استخر طالقانی 
گفت: مصوب شده جلسه ای با محوریت مدیرکل هماهنگی 
امورعمرانی و حضور فرماندار و مسئولین آموزش و پرورش 
سه طرح مشــارکت بخش خصوصی برای تکمیل استخر، 
تبدیل به ســالن ورزشی و امکان ســنجی مشارکت بخش 
خصوصی و عمومی و قرارگیری در طرح بودجه سنواتی مورد 

بررسی قرار گیرد. 

خمینی شهر در مثلث 16-3-6
�م.�آرمان� 

ویژه

گزارش مبسوط از شرح مذاکرات و مصوبات سفر استاندار

6درصــد جمعیــت اســتان در وســعت 16صــدم 
درصد اســتان زندگی می کنند و جالــب تر اینکه 
۳ درصــد بودجــه بــه آن هــا تعلــق مــی گیــرد که 
امیدواریم مســئولین اســتان فکری به حال این 

مشکل بکنند.

در این جلسه شاکریان معاون سازمان مدیریت 
و برنامــه ریــزی اســتان در خصوص علــت پایین 
بودن بودجه خمینی شهر گفت: برای اختصاص 
بودجه هر شهرستان، ســال گذشته ۵ شاخص؛ 
جمعیــت، مســافت از مرکــز اســتان، مســاحت، 
پروژه های نیمه تمام و میانگین سه سال گذشته 
به عنــوان مبنــا قــرار گرفته بــود که خمینی شــهر 
از ایــن لحــاظ عقــب مانــد. چرا کــه خمینی شــهر 
معضل ریشه ای تراکم را دارد و مقرر شد امسال 
"شاخص تراکم" در کنار شاخص های پنجگانه و 

برای توزیع عادلانه مورد توجه قرار بگیرد.
ســهم بودجــه شهرســتان از بودجــه میراثــی 4۵ 
میلیاردی اســتان فقط 1۰۰میلیون تومان اســت 
و اماکــن مهمــی نظیــر مســجد جامــع خــوزان و 
فروشــان و بــرج هــای ولاشــان در وضعیــت 
نامناســبی قرار دارنــد و نه وزیر محترم پاســخگو 

هستند و نه مدیرکل اقدامی می کنند.
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  این جهانگرد فرانسوی در ســفر خود به ایران، 
توصیفی جالب از یکی از تاجران ســدهی و سفر او 
به شــهرهای دور از جمله بغداد سخن می آورد و به 

توصیف خوش لباسی او می پردازد.

 ســفرنامه ها از بن مایه هــای )منابع( ارزشــمند برای 
شناسایی تاریخ و فرهنگ و اداب و رسوم و مردم شناسی 
گذشته ها به شمار می روند؛ در گذشته های دور سفرنامه 
های ناصر خســرو و شــیخ حزین لاهیجی و... به زبان 
فارســی و ســفرنامه ی ابن بطوطه به زبان عربی برای 
شــناخت تاریخ و جغرافیا و اداب و رســوم مشــهور و 

کتابهای ارزشمندی به شمار می رفتند.
از سده های یازدهم میلادی اروپاییان از انزوای خود کم 
کم بیرون آمدند و برای شناســایی جهان پیرامون خود 
به جســتجو پرداختند به گونه ای که ســفیرانی از اروپا 
به ایران و حتا مغولســتان فرســتادند که نامی ترین انها 
مارکوپولو وروبروک بودند که هر دو سفرنامه ای نگاشتند. 
به ویژه از ســده پانزدهم میــلادی ابتــدا ایتالیایی ها و 
ســپس جهانگردان و شهسواران بســیاری از انگلستان 
و هلند اســپانیا و فرانســه و المان و.... به ایران امدند 
و بیشترشان ســفرنامه ای ارزشــمند از فرهنگ و اثار و 
تاریخ و جغرافیای و... ایران نگاشتند که شاردن، تاورنیه، 

پیترودالاواله ایتالیایی و... را می توان نام برد.
در زمــان قاجار ایــن روند ادامــه یافت و بســیاری از 
جهانگردان و سفیران از ایران و به ویژه از اصفهان دیدن 
نمودند ولی شــمار اندکی از انها به ســده آمدند چون 
راههای ارتباطی اصفهان درســت از مرز شمالی سده از 
خیابان انوشــیروان )امام خمینی کنونی( و آتشــگاه در 

جنوب درست در پیرامون سده قرار داشت.
در این شرایط "ژان اوبن" فرانسوی در سالهای نخست 
قرن بیستم سالهای ۱۹۰۶-۷که ۱2۸۵خورشیدی درست 
در زمان جنبش دستوری )انقلاب مشروطه( از روسیه وارد 
تبریز و ســپس از تهران به اصفهان می آید و درمســیر 
رفتن به غرب ایران و کرمانشــاه وارد ســده می شود و 
از یک جــاده خاکــی از نزدیکی محل فعلی دانشــگاه 
ازاد خمینی شــهر به قامشلو و چاله ســیاه و از دهق به 

گلپایگان می رود.
او سده را در ۱۱۷سال پیش شــهری آباد و پراز درختان 
ســنجد و چنار و برج های کبوتر و سرسبز گزارش می 
دهد و از سرتیپ سده ای و خانه اش نام می برد و شبی 
در آن خانه مهمان سرتیپ بوده اســت واز نفوذ ایت اله 

نجفی در بین مردم فروشان یاد می کند.
 از ساربابان و چارواداران سدهی و سفر انها به شهرهای 
دور و حتا بغداد ســخن می اورد و بــه توصیف خوش 
لباسی یکی از ساربانان ســده می پردازد. البته همه ی 
گفته های سفرنامه نویسان دارای ارزش تاریخی و درست 
نبوده و نمی باشــد چون انها از دید و باور خودشان به 
شــهرها و فرهنگ مردم می پرداختند وآراء ونوشته های 
انها الزاما باور نویســنده و رســانه نمی باشد بهتر است 

باقی گزارش را از کتاب ادامه دهیم:
 »قاطر چیان مسافت راه تا سلطان اباد ]اراک[دویست و 
شست وپنج کیلومتر می دانند واین فاصله به هفت منزل 
تقسیم شده است و باید در عرض هفت روز طی گردد.

 ترتیب مســافرت ما با کاروان کوچکی به همت محمد 
حسین خان سرتیپ)۱( که مســول حمل ونقل دستگاه 

شاهزاده ]ظل السلطان[ است در سده داده شد.
 چون خود او قاطر چی ایالت اســت)2( و اختیار ان را 
دارد که هر چهارپایی را که مورد پسندش واقع شود به نام 

ظل السلطان مصادره نماید؟ 

ســده در هجده کیلومتری اصفهان واقع شــده وفاصله 
اصفهان تا سده از میان باغ های باصفا و برج های بزرگ 
کبوتر؛ با درشکه پیمودیم. درســمت ما از میان درختان، 
مناره هــای جنبان واقــع در دهکــده کارلادان دیده می 
شدند که دو مناره  توامانی هســتند وبر بالای مسجدی 
در ارامگاه بابــا عبداله قــرار گرفته انــد. خصوصیت 
بنای مزبور این است که اگر کســی بر بالای یکی از ان 
دومناره رفته و ان را تکان دهــد مناره دیگر نیز به حرکت 

درخواهد آمد. 

 نزدیک زاینده رود تخته ســنگ مرتفع منفردی راه دشت 
را بسته است ]کوه آتشــگاه[ بر بالای ان بنای مدور قبه 
دار اتشگاه وخرابه های چند بنای اجری دیده می شوند. 
از بالای چشــم انداز اطراف شــهر بی نهایت زیباست؛ 

رودخانه از تنگنای کوهها خارج می شود کمی بالاتر؛ 
پیش از ان که بــه ارتفاعات نواحی چهــار محال و قله 
های پوشــیده از برف  کوههای بختیاری  صعود کنیم، 
دره حاصلخیــز ی در مقابل چشــمان ما گســترده می 
شــود که پر از ابادی های متفرق و مزرعه های سرسبزی 
است و کشــت پاییزه ی ان تازه سر از خاک دراورده؛ در 
پای کوه ســده قصبه ای به همین نام  قرار دارد که با دو 
دهکده ضمیمه اش با نام های خوزان و تهران چی مرکز 
جمعیت بزرگی را تشکیل می دهند)۳( سراسر ان منطقه 

از درختان سنجد و چنار پوشانده است.
 ســده مرکز بلوک ماربین اســت و بهرام میــرزا نایب 
الحکومه آنجاســت. طی این ســفر با خبر شــدیم که 
دهقانان ماربین از بهرام میرزا در خواســت نمودند یکی 
از نوکران خــودرا به ماربین راه ندهد. بــه علت نزدیکی 
انجا بــه اصفهان خود روســتاییان به شــهر می روند و 

مشکلاتشان را با منشی او حل می کنند.)4(
 ســده متعلق به دهقانان است ]خرده مالک است[ اما دو 
دهکده مجاور ان یکی به برادر و دیگری به برادرزاده اقا 
نجفی تعلق دارد؛ بهترین محصول محلــی انجا تنباکو 
است اما چون اهالی ان ناحیه از کشت و زرع خوششان 
نمی ایــد  اغلب ان ها قاطرچی اند ]ســاربان وچاروادار[ 
انها می توانند در آن واحد ســه هزار تا چهار هزار راس 
اسب و قاطر قطار کنند و هیچ برایشان اهمیت ندارد که 
مقصد حرکت تهران و یا شیراز باشــد و یا تا طرابوزان 

و بغداد .
 محمد حســین خان ]ســرتیپ ســده ای[ مالک مرفه 
دهکده ]فروشان[ است او دو باغ میوه و یک خانه  بزرگ 
دارد که خانه را به تازگی خریده اســت ] ساخته است [ 

و ما شب را در خانه ی وی گذراندیم. موج نآارامی های 
اصفهان تا این دهکده نیز رسیده است. شب طبل زدند 
و صبح زود عده ای از دهقانان ]فروشــان[ به سوی شهر 
حرکت کردند تا ســیاهی لشــگر جمعیت اقا نجفی را 

بیفزایند.)۵(
 

 گزارش ژان اوبن از ساربان سدهی 
 "کربلایی محمد ابراهیم قافله ســالار ما است  او مردی 
عزب ]مجرد[ سالم و نیرومندی است. در این سفر جامه 
ی کبــود و چارق چرمی پوشــیده بــود و پاپیچ کلفت 
]جوراب یا شال پا[ پارچه ای از روی ان بسته و چپق اش 

را در لای شال پشمی اش جای داده  بود. 
کلاه سیاهی بر ســر و صورتی تراشــیده و سبیل های 
بور وکوتاه داشــت. او تمــام روز خدا، پا بــه پای قدم 
های ســنگین قاطرها با بدنــی کمی خمیــده به جلو 
به دنبال قافله حرکــت می کرد و مرتبــا از دوری منزل 
ها ]کاروانســراها ومســیر ها[ بد و بیراه می گفت و از 
خستگی حیوان ها  و یا از ســنگینی بار انها غر غرش 
بلند بود حتــا همه را تهدید می کرد کــه از ان ها روزی 
به یکی از این امام زاده های ســرراه پناه خواهد برد.)۶( 
هر از گاهی نیز از کمر خود یک شــلاق چرمی را که به 
انتهایش زنجیر ریزی بسته شده بود ]زنجیر [ باز می کرد 
برای ترساندن قاطرها و افزایش ســرعت آن ها، آن را به 
حرکت در می آورد؛ اما همه بد خلقــی او در این گونه 

حرف ها و نق زدن ها خلاصه می شد.
]کربلای محمد ابراهیم[ ذاتا ادم خوب و سخت کوشی 
بود. برای رفع خستگی بین راه، ترانه های خوبی بلد بود. 
قاطر چی ها هیچ وقت مثل ســاربانان برای خود شعر و 
ادبیات  خاصی ندارند، اما ان ها ترانه ها و تصنیف های 
عامیانه را از مردم  کوچه و بازار به سینه می سپارند و در 
مواقعی که حالی پیدا می کنند  با صدای خوششــان ان 
ها را در دل کوه وصحرا طنین انداز  می سازند، قاطرچی 
های اصفهان ]ساربانان و چارواداران[ در میان هم قطاران 
خود بهترین اوازخوانان هستند؛ ان روز کربلایی ابراهیم 

این ترانه را زمزمه می کرد 
 چشمانت به روی من نگاه می کند 

 اما دلت در جای دیگر است 
 برای قلب من هیچ فرق نمی کند 

 چون پرنده ازادی هستم و در اسمان ها پرواز می کنم 

 و برای نشستن روی شاخه ای درخت کم نیست )۷(
 

  این مرد ســفر، دایما در میان راه اصفهان و سلطان اباد 
]اراک[ در حال رفت وامد اســت و گهگاهی نیز تا بغداد 
پیش می رود، خانواده اش در ســده زندگی می کنند. او 
از اربابش حاج ابراهیم مکاری که صاحب شــصت راس 
حیوان بارکش است مطلقا دســتمزدی دریافت نمی کند 
اما خود او شــخصا یک راس قاطر دارد و هزینه خودش 
و قاطرش به عهده ی ارباب  اش]کارفرما[  اســت و سود 

ان مال خودش.
 در گذرگاه تنگ ساری چاه راه )۸( از میان کوه سده عبور 
می کند ]کوههای کنار دانشگاه ازاد[ بعد دامنه ان را دور 
می زند؛ قطعه زمین های  کشــت شــده جلگه اصفهان  
به شــکل چهار گوش ]کرت بندی [ از سبزی های تازه 
دمیده  دیده می شود]فصل بهار[ همه جا بیابان پهناوری 
اســت با صخره های قهوه ای رنگ مایل به سرخی. در 
انتهای دشت، سلسله جبال پوشیده از برف وکوه کرکس 

نمایان است.)۹(
 چاله سیاه روســتای کوچکی است جمعا با پنجاه خانه. 
مالکش افســر الدوله یکی از دختران ظل الســلطان به 

تازگی اسم جدید افسریه را روی ان گذاشته است«
 در ادامه ایشــان به سمت چاله ســیاه و دهق می رود و 

داستان درویش دهقی را می نگارد و...  
)خوانندگان محترم چنانچه هرگونــه اطلاعات تکمیلی 
در مورد این ســاربان دارند می توانند با دفتر نشــریه در 

میان بگذارند.(

پی نوشت:
۱-  سرتیپ محمد حســین خان امینی نامی به سرتیپ 

سده ای ریس فوج جلالی اصفهان 
2-  البته ســرتیپ ســده ای ابتدا معاونت فوج سده ی 
یا جلالی را داشت و سپس به ریاســت ان فوج رسید و 
منظور از قاطرچی ایالت اصفهان، ریاست ایشان بر امور 
حمل ونقل ارتش وفوج های سپاه ایالت اصفهان است و 
البته در اندازه قدرت ظل السلطان در مصادره چهارپایان 

تندروی نموده است. 
۳- در اینجا ژان اوبن اشتباه نموده سده که شامل خوزان 
و ورنوسفادران و فروشــان است را یک ده حساب نموده 

تنها خوزان و تیران چی را جزو سده دانسته است. 
4- روش اعتراض مردم به نماینده بهرام میرزا از میوه های 
جنبش مشروطه اســت که دهقانان از کارکرد کارمندان 
بهرام میرزا خرســند نبودند و به اعتــراض و کنایه می 
گفتند که حاضرند پیاده شــهر بروند ولی ان کارمند در 

سده نباشد. 
۵- او در بخش اصفهان به رقابت و همچشمی اقانجفی 
با ظل السلطان اشاره دارد که این رقابت در زمان مشروطه 
بیشتر شده بود البته ظل الســلطان هرچند دیکتاتور بود 
ولی چون مخالفت محمدعلی شاه را با مشروطه خواهان 
دیده بود در زمان محمدعلی شاه مشروطه طلب شده بود 
و یکصد هزار تومان به مشــروطه خواهان کمک نمود و 

البته انتظار داشته بود که به پادشاهی برسد.
۶-  این هم از جملات کنایه و وارونه اســت که ساربان 
می گفته اســت برای نمونــه »من به کجا و یا آســتان 

» امامزاده از دست شما پناه ببرم ـ
۷- مترجم باور دارد کــه بابت اخرین خط ترانه شــعر 

صایب است که گفته 
 سر زلف تو نباشد سر زلف دگری     از برای دل ما قحط 

و پریشانی نیست
 البته این ترانه زیبا که ترجمه شــده اســت و به براورد 
بسیار هنوز ســروده های ان بایستی باشد انگار در زمان 
قاجار بی وفایی عاشــقان نیز کم نبوده است و شکست 
عشــقی و بازافرینی خود پس از شکست را خوب می 
توان در این ترانه دید ولی انگار کربلای ابراهیم ســاربان 
با قیافه زیبا و شیک پوشی اش که مورد رشک و ستایش 
یک فرانسوی قرار گرفته است بایستی شکست عشقی 

دیده و یا فقط ان ترانه ها را تکرار  می کرده است.
۸-  گذرگاه ساری چاه یا مشــابه چنین واژه ای به جاده 
خاکی از سده به سمت چاله ســیاه و قامشلو است که 
امروزه کمربندی خمینی شــهر از ان مســیر به سمت 

شاهین شهر ساخته شده است 
۹-  به براورد بســیار ژان اوبن نام کوه های پوشــیده از 
برف بین سده و نجف اباد در پیرامون قامشلو را کرکس 
نامیده است، اشتباه کرده و یا ممکن است در گذشته نام 
این کوه ها هم مشــابه کوه های نطنز کرکس بوده باشد 
و البته در این گزارش از کوه هــای پر از برف ان هم در 
ابتدای فصل بهار در سده موجب شگفتی همگان است 

و نشان دهنده تغییرات اقلیمی بسیار زیاد. 

بن مایه  ومنبع:
 ایران امروز -ژان اوبن فرانسوی، ترجمه علی اصغر 

سعیدی، چاپخانه نقش جهان 1۳62

ماجرای اقامت ژان اوبن فرانسوی در خانه سرتیپ سدهی
در سال 1285خورشیدی

�سیدرضا�میرزا�رضی�/�دكترای�تاریخ�ایران� 

میراث

 ســده متعلق بــه دهقانــان اســت ]خــرده مالک 
اســت[ اما دو دهکده مجــاور ان یکی به بــرادر و 
دیگری به برادرزاده اقا نجفی تعلق دارد؛ بهترین 
محصول محلی انجا تنباکو است اما چون اهالی 
ان ناحیه از کشت و زرع خوششان نمی اید  اغلب 
ان ها قاطرچی اند ]ســاربان وچــاروادار[ انها می 
تواننــد در آن واحد ســه هزار تــا چهار هــزار راس 
اســب و قاطر قطار کنند و هیچ برایشان اهمیت 
ندارد که مقصد حرکت تهران و یا شیراز باشد و یا 

تا طرابوزان و بغداد .

ایــن مــرد ســفر، دایمــا در میــان راه اصفهــان و 
ســلطان ابــاد ]اراک[ در حــال رفــت وامــد اســت 
و گهگاهــی نیز تــا بغداد پیــش مــی رود، خانواده 
اش در ســده زندگی می کننــد. او از اربابش حاج 
ابراهیم مکاری که صاحب شــصت راس حیوان 
بارکش اســت مطلقــا دســتمزدی دریافــت نمی 
کنــد امــا خــود او شــخصا یــک راس قاطــر دارد و 
هزینــه خــودش و قاطــرش بــه عهــده ی اربــاب  

اش]کارفرما[  است و سود ان مال خودش.

تاریخ خمینی شهر به روایت سفرنامه ها

 ساماندهی اردوگاه دانش آموزی دوشاخ 
شاکریان معاون ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
درباره این طرح گفت: در پیش جلسه هم اعلام شد که این 
طرح در جدول 2۰ آمده و جزو طرح های سال۱4۰2 است و 

ان شاله در سال آینده اعتبار آن محقق خواهد شد. 
 توکلی رئیس آموزش و پرورش در اینباره گفت: بنیاد مسکن 
آمادگی خود برای تکمیــل اردوگاه را اعلام کرده و امیدوارم 
موانع و گره ها پیش روی آن برطرف شــود. بنیاد مســکن 
متقبل شده در ازای آماده سازی این اردوگاه هزینه های آن از 

اراضی مازاد تخصیص داده شود.

  بهداشت و درمان
 خضری دبیر جلسه درباره مصوبات در بحث بهداشت و 
درمان گفت: مصوب شده درمانگاه تخصصی شبانه روزی 
شهر درچه تا نیمه تیرماه تکمیل، تجهیز و نیروی انسانی آن 

توسط دانشگاه علوم پزشکی بکارگیری شود. 
مصوب دیگر تکمیل بیمارســتان خیرساز ساعی است که 
مقرر شد باتوجه به تخصیص مبلغ2۰۰میلیارد تومان درسفر 
ریاســت محترم جمهوری جهت تکمیل آن دانشگاه علوم 

پزشکی نســبت به پیگیری آن از سازمان مدیریت برنامه و 
بودجه اقدام نماید.

 دکتر شیرانی رییس دانشگاه علوم پزشکی دراین باره گفت: 
اقدامات لازم در مــورد درمانگاه درچه انجام شــده هرچند 
مبلغ بسیار بیشتری نســبت به مبلغ تخصیص داده شده 
از منابع دانشــگاه هزینه کردیم. در بحث بیمارستان اشرفی 
و رادیولوژی و سی تی اســکن همه اقدامات انجام شده و 

بزودی افتتاح می شود. 
وی افزود: درباره ســاختمانMRI بیمارســتان ۹دی که در 
واقع حق شهرستان با این جمعیت هست ساختمان توسط 
خیرین تکمیل شــد، دستگاه خریداری شــده و بزودی راه 
اندازی می شود. مرکز بهداشــت اندآن نیز در دست اقدام 
است. تقاضای ما تســهیل گری شــهرداری و کمیسیون 
ماده۵ اســتانداری جهت بهره گیری کامل ما از زمین مرکز 

فروشان است. 
 ایشان با برشمردن بیمارستان ساعی بعنوان یک بیمارستان 
بسیار خوب و مهم افزود: درباره ساعی 2۰۰ میلیارد قرار به 
پرداخت بوده ولی فقط ۶میلیارد به ما دادند. ما 2۶ میلیارد از 
فروش اوراق بابت تجهیزات از منابع خودمان درنظر گرفتیم.

وی گفت:  درباره منطقه محروم اصغرآبــاد ازنظر امکانات 
بهداشــت و درمان نیز نیاز اســت مرکز فرســوده قدیمی 
اصغرآباد تخریب کامل شده و شروع ساخت جدید توسط 
خیرین و الباقی مراحل با دانشگاه علوم پزشکی انجام شود. 
مرتضوی استاندار با خاص برشمردن شرایط خمینی شهر 
در بحث بهداشــت و درمان گفت: از دفتر برنامه و بودجه 
می خواهم 2۰۰میلیارد ساعی را به طور ویژه پیگیر باشند. 
مردم نســبت به امکانات در ملاقات مردمــی گلایه هایی 
داشتند ولی نیاز هســت انرژی ویژه ای برای جذب بودجه 

آن گذاشته شود.
 عضو شورای شهر اصغرآباد با بیان اینکه مرکز اصغرآباد فقط 
نیاز به بازسازی دارند افزود: زمینی اهدایی آنطرف تر هست 
که خیر حاضر شده مرکز اورژانسی برای شهر بطورکامل تا 

مرحله تجهیز بسازد و ساختمان قبلی بازسازی شود.
 مرتضوی اســتاندار در این باره گفت: جلسه ای با حضور 
فرماندار، راه و شهرسازی و دانشگاه علوم پزشکی و مسئولین 
شهر اصغرآباد برگزار و این دو مسئله مورد ارزیابی قرار گیرد 

که ان شاله مشکل اصغرآباد در این زمینه حل شود.
 حجت الاســلام نقدعلی نماینده شهرســتان با بیان این 

نکته که با وجود همه اقدامــات رضایتمندی مردم در بحث 
بهداشت و درمان حاصل نشده گفت: شخص معاون وزیر 
بهداشت به بنده تاکید کردند که اصغرآباد وکوشک در بحث 
بودجه ویژه نگاه می شــوند و طرح بدهید و اعتبار بگیرید. 
مهمترین بحث در کوشک و اصغرآباد بهداشت ودرمان است 
که در هیچ بخشی رضایت حاصل نشده است. درباره بحث 
ســاعی نیز طبق تعهد حدود2۰ تا2۵میلیارد در تیرماه باید 
واریز شود. حاج حیدری شــهردار با بیان ایرادات ساختمان 
جدید بیمارستان اشرفی گفت: ساختمان جدید نیاز به تایید 

کمیسیون ماده ۵ دارد که مشکلاتی نظیر پارکینگ دارند.

  تامین اجتماعی
 خضری دبیر جلسه دراین باره گفت: مصوب شده که 
زمین برای ساختمان تامین اجتماعی درچه در نزدیکی 
میدان تره بار با رعایت نکات لازم اختصاص یابد. نقدعلی 
نماینده شهرستان با بیان تخصیص بودجه ساختمان تامین 
اجتماعی درچه گفت: به محض تخصیص زمین توســط 
مسئولین شهر درچه ۶۰میلیارد بودجه برای تکمیل آن فعال 
می شــود و حتی مبلغ 2میلیارد بابت خرید زمین بودجه 

دریافت شده است.

 انتقال زندان خمینی شهر
 خضری دبیر جلسه گفت: زمین مورد نظر جهت ساخت 
زندان جدید در نظر گرفته شده و مقرر شد تا آذرماه امسال 

برنامه و نقشه آن با حضور مسئولین نهایی شود.
 قاری قرآن مدیرکل راه وشهرســازی مهمترین مانع را تغییر 
کاربری آن برشمرد و افزود: تا زمانی که تغییر کاربری انجام 
نشود زمین تعیین تکلیف نشده و بودجه ای هم اختصاص 

پیدا نمی کند.
 رئیس ســازمان زندان های اســتان در این باره گفت: زمین 
از نظر امنیتی مورد تایید قرار گرفت اما مشــکل قانونی در 
بحث ساخت است که ســازمان مدیریت تا پایان دو پروژه 
دیگر اجازه شــروع پروژه جدید در استان را نمی دهد وگرنه 
زندان خمینی شهر تراکم 4برابری را دارد و اصلا وضعیت 

خوبی ندارد.
 مرتضوی اســتاندار گفت: طبق دســتور مستقیم ریاست 
محترم قوه قضاییه می توانیم طرح مولدســازی را پیگیری 

کنیم.
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طب سنتی
راست قامتان

دكتر�محمدرضا�حاجی�حیدری�� 
پزشک�متخصص�طب�سنتی�ایران

گیاهان موثر بر کنترل دیابت

 از دیدگاه طب ســنتی در طب سنتی ایران برای 
کمــک به درمان دیابت علاوه بر اصلاح ســبک 
نیز در کاهش قند  زندگی، برخی گیاهان دارویی 
خون و کنتــرل بیماری کاربرد دارد که به برخی 

از آنها اشاره خواهد شد.
 دارچین: یکی از داروهــای گیاهی با طبع گرم و 
خشک اســت که ممکن اســت برای کنترل دیابت 
مفیــد باشــد. برخی مطالعــات نشــان داده اند که 
دارچیــن می تواند به کاهش ســطح قند خون کمک 
کند و اثرات ضــد التهابی و آنتی اکســیدانی دارد. 
همچنیــن، مصرف دارچین ممکن اســت به کاهش 
ابتلا به بیماری هــای قلبی-عروقی کمک کند  خطر 

که در بیماران دیابتی بســیار شایع است.
  شنبلیله: شــنبلیه نیز مانند دارچین، دارای مزاج 
گرم و خشــک بــوده و می تواند بــه کنترل دیابت 
کمــک کند. و حــاوی فیبر بالایی اســت که باعث 
کاهــش ســطح گلوکز خــون می شــود. همچنین، 
شــنبلیله حاوی آنتی اکســیدان های قوی اســت که 
به حفاظت از ســلول های بدن در برابر آسیب های 
اکســیداتیو کمک می کند. گیاه شــنبلیله و خصوصا 
تخم آن به صورت پودر شــده و یا از دم کرده آن 
نیز به مقدار ۱۰ تا ۱۵ گرم روزی دو تا سه بار قابل 

باشد.  می  استفاده 
   گیــاه گزنه: گزنــه یک گیاه با مــزاج گرم و 
خشک در طب سنتی اســت که می تواند به عنوان 
یک درمان طبیعی برای کاهش قند خون در بیماران 
دیابتی اســتفاده شــود. این گیاه حاوی مواد فعالی 
ماننــد فلاونوئیدها و ســیانوژنین هاســت که می 
تواند به کاهــش قند خون و کنتــرل دیابت کمک 
کند. برگ و ســاقه آن را می تــوان مانند چای دم 
کرده و روزی دو تا ســه لیوان از آن را به صورت 
دمنوش اســتفاده شــود علاوه بر کاهش قند خون 

برای بزرگی پروســتات نیز مفید می باشد.
   خرفه: خرفه نیز که دارای طبع ســرد اســت 
مانند شــنبلیله و دارچین، می تواند به کنترل دیابت 
کمــک کند. برخــی تحقیقــات نشــان داده اند که 
مصرف خرفه می تواند باعث کاهش ســطح گلوکز 
خون شود. همچنین، خرفه حاوی فیبر بالایی است 
که بــه حفظ ســلامتی روده و کاهــش خطر بروز 
بیماری های قلبی-عروقــی کمک می کند گیاه خرفه 
به صورت تازه و هم دمنوش بذر آن در کاهش قند 

است. مفید  خون 
   گشــنیز: دارای طبــع ســرد و خشــک مــی 
باشــد و می توانــد به کنتــرل دیابت کمــک کند. 
برخی تحقیقات نشــان داده اند که مصرف گشــنیز 
می تواند باعث کاهش ســطح گلوکز خون شــود و 
بــه کنترل قند خــون کمک کند. همچنین، گشــنیز 
حاوی آنتی اکســیدان هایی است که به حفظ سلامتی 
سیســتم ایمنــی و کاهش خطر بــروز بیماری های 

می کند. کمک  قلبی-عروقی 
 ســیاه دانه: یکــی از مواد غذایی اســت که ممکن 
اســت به کنترل دیابت کمــک کند. این ماده حاوی 
مــواد معدنی، ویتامین ها و آنتی اکســیدان های قوی 
اســت که می تواند بــه کاهش ســطح گلوکز خون 
کمک کند. همچنین، ســیاه دانــه می تواند به حفظ 
ســلامتی قلب و عــروق کمک کنــد و خطر بروز 

دهد. کاهش  را  قلبی-عروقی  بیماری های 
 در نهایــت باید به یاد داشــته باشــید با این حال، 
مصــرف گیاهان دارویــی نیز باید بــه عنوان یک 
مکمل در کنار ســایر داروها مصرف شــود و نباید 
بــه عنوان جایگزیــن داروهای معمــول در درمان 
افراد ممکن  استفاده شــود. همچنین، برخی  دیابت 
است حساسیت یا آلرژی به داروهای گیاهی داشته 
باشــند، بنابراین قبل از مصرف آن باید با پزشــک 
خود مشــورت کنید. در نهایت، باید به یاد داشــته 
باشــید که داروهــای گیاهی تنها یکــی از عواملی 
اســت که ممکن است به کنترل دیابت کمک کند و 

باید با ســایر روش های درمانی همراه شود.

در حالی که به تحصیل در دبیرســتان صائب مشغول بود، 
پیوسته در فکر رفتن به جبهه بود که از عید نوروز استفاده 
کرد و 22 اسفند ماه ســال ۱۳۵۹ به جبهه های جنگ در 
کرخه نور وارد شد. چند روز بعد از عید یعنی 2۱ فروردین 
از جبهه بازگشــت و درســش را ادامه داد، خرداد ماه که 
امتحاناتش پایان یافت، دوباره قصد کرد که به جبهه برود، 
مادر گفت: »تازه آمده ای« گفت: »شــما نمی دانید جبهه 
انسان ساز است و انسان را به خدا نزدیک می کند، من باید 
بروم.« او گفت: »مادر خواهشی از تو دارم.« توی چشمان 
مادر نگاه کرد و گفــت: »من دارم می روم اگر خدا به من 
شایستگی شهادت را عطا کرد و شهید شدم دلم می خواهد 
مثل حضرت زینب صبور باشی و تحمل داشته باشی، نکند 
یک وقت خدای ناکرده بنشــینی و گریه کنی و دست بر 

سر بزنی!.« 
اشک در چشــمان مادر جمع شــد و برایش دعا کرد و 

سپردش به او که باید می سپردش
راهی کوچه بهار شدند           دل از این خاکدان رها کردند 
آنچنان عاشقانه کوچیدند       که خدا را به چشم دل دیدند

۱۶ خرداد ماه از طرف سپاه همراه تعدادی از رزمندگان به 
آبادان رفت و چهارم تیرماه در یک حمله شدید توسط بعثی 

ها در تپه موذنی آبادان به شهادت رسید.
دوستانش اینطور تعریف می کنند: » مشغول دیده بانی بود و 
در حالی که دوربین دستش بود با ترکش خمپاره به شهادت 
رسید.« وقتی مادر خبر شهادت او را شنید به خانه آمد و در 
مقابل گریه وزاری بقیه گفت: »خدا این قربانی را از ما قبول 
کند.« خانه را آب و جارو کرد و مردم آمدند. او یک قطره 
اشک هم نریخت. چون موقعی که امراله می خواست برود 
گفت: »اگر خدا به من این قابلیت را داد و شهید شدم نکند 
بنیشینی و توی ســرت بزنی، مقاوم باش و مثل حضرت 
زینب تحمل کن.« او که در محله کلاس قرآن و نهج البلاغه 
گذاشــته بود و هر شــب خانواده را جمع می کرد و نهج 
البلاغه می خواند، بعد از شــهادت اتاقش به کلاس درس 
اخلاق تبدیل شد و همچنان که در دوران حیاتش خودش 
کلاس برپا می کرد، کلاس های قرآن و اخلاق برپا می شد.

شهید امراله نریمانی

معلم اخلاق و قرآن

هفت برادران )2(

قباد بــه جعفر گفت: خواســته ای دارم. جعفر که 
گمان می کرد خواسته ی قباد کار است گفت: بنال 

یعنی بگو.
-آمده ام که مسلمان شوم. 

-خوش آمدی 
میدانی چرا ؟ 

جعفر لبخند زد. قبــاد فقط یک کلمه 
گفت: ترمه. 

جعفر با لگــد بیــل را در زمین برد و 
دست از کار کشــید و چهره به چهره 
ی قباد گذاشت و گفت : حالا فهمیدم 
چرا برای کار ســراغ هفت برادران آمده 
ای. آییــن پهلوانی به تــو گفته چنین 

باشی؟  
قباد گفت آیا خواستگاری جرم است؟ 
جعفــر گفت : قــرار کارگــری بود نه 

خواستگاری.

 قبــاد گفــت ای جعفــر از روزی که 
ترمه را در گود خــوزان دیده ام نه آیین 
پهلوانی می شناســم نه کیش زردشت. 
جعفر غیرتی شد و با عصبانیت دست 
خود را بالا برد که بر صورت قباد سیلی 
بکوبد اما آب دهان خــود را فرو برد و 
سکوت کرد و گفت: ای قباد کسی که 
بدنبال او هســتی شوهر دارد. پس دین 

و آیین خود را بر باد هوس نده. 

هفت برادران با شــنیدن صــدای بلند 
دعوا، دســت از کار صحرا کشیدند و 
گرد جعفــر حلقه زدند. قبــاد هم قدم 

زنان دور شــد. جعفر گفت از اول هم قباد قلدر بود و 
پهلوان نبود، پناه می برم به خدا از شر کسی که دین و 

پهلوانی خود را بفروشد.
اصفهان یکی از بزرگترین پایتخــت های جهان بود و 

شاه عباس آن را زیباترین شــهر جهان کرده بود و هر 
کدام از شــاهان صفوی در محلــه ای دور از پایتخت 

ضرابخانه ای داشتند که در آن سکه ضرب می کردند. 
ضرب سکه کاری دشــوار بود و مســکران خوزان در 
ســاخت آن مهارت خاصی داشــتند و 
در محله ای که به آن سکه الضرب می 
گفتنــد زندگی میکردنــد. خزانه دار و 
نگهبان سکه ها سلیمان ورنوسفادرانی 
بود که چندین سرباز برای نگهبانی در 
اختیار داشــت و به آن یوز باشــی می 
گفتند. شــوهر ترمه نگهبان ضرابخانه 
بود و برای ادای نذری که مادرش کرده 

بود به مشهد رفته بود . 

مادرش نذر کرده بود که خدا پسری به 
او بدهد و نامش را غلامرضا گاشــته و 
او را چند ماهی به جاروکشی حرم امام 

هشتم بفرستد. 
صبح یک روز بهاری ســلیمان به دنبال 
جعفــر بیگ فرســتاد و بــه او گفت: 
اوضاع دربار در هم است، افغانان یاغی 
شده و فرســتادگان شاه را کشــته اند. 
افغانان غلام پهلوان کــه فقط زایر بوده 
را مظلومانــه کشــته انــد و همانجا به 
خاک سپرده اند. دستور داده ام تا تخته 
ســنگی ایســتاده برایش بتراشند و به 

یادبودش در گورستان نصب کنند.

 جعفربیــگ از شــنیدن خبــر مــرگ 
شــوهرخواهرش خیلی ناراحت شد، و 
گفت: مادر پیر غلام عمه ی من اســت 
و دلبســتگی زیادی به پســرش دارد و 
هر روز میگوید برو و ســراغی از پسرم 

بگیر حالا چگونه به او خبر مرگ پسرش را بدهم....
ادامه دارد..

زینب�قصری� 

معرفی کتاب

نذر پاکیزگی در عزاداری اباعبدالله )ع(
اطعام و اکرام بخشی از مراســم عزا یا شادی اهل 
بیت )علیهم الســلام( و گوشــه ای از خوان کرم 
این خاندان است که شایســته ترین و پاکیزه ترین 

جلوه ها را می طلبد.
سال ها اســت مراســم  ملی و مذهبی در کشور ما چه 
جشــن ها و چه عزاداری ها، به یک باره چهره شهرهای 
بزرگ و کوچک و نیز روستاها را به طرز عجیبی تغییر 

می دهد.
پرچم های ســیاه بر ســر 
در خانه ها و سیاه پوشــی 
هر گــذر، با تیره پوشــی 
دار حسینی  میلیون ها عزا
در می آمیزد تا نشــانگان 
تعزیت خانــدان نبوت و 
امامت در کنــار هم قرار 

گیرد.
حتــی بســیاری از آن چه 
می خوریم و می آشــامیم 
هم در این روزها بخشــی 
از »نظــام ســوگواری« را 
شکل می دهد. بسیاری از 
خانواده ها و هیات ها برای 
نشستن بر سر خوان کرم 
خاندان اهل بیت پخت و 
پز می کننــد و عزاداران را 
به نشســتن پای سفره ای 

پرفضیلت فرامی خوانند.
همه چیز قرار اســت در 
کمال زیبایی و در فضایی 
معنوی در خدمت ســیر 
سوگواری قرار گیرد اما ...

 فردای روز مراســم، کوچــه و خیابان ها پر اســت از 
زباله  ظرف های یک بار مصرفی که وســط خیابان رها 
شــده اند و معمولا کســی جز پاکبان های شهر برای 

جمع کردنشان احساس مسئولیت نمی کند.

جمع آوری همه زباله های به جا مانده در برخی مناطق 
به خصوص بخش های پرتراکم شــهرها گاه چند روز 
طول می کشــد. در این میان، بازیافت هم مســاله ای 
جداگانه اســت که به خصوص طــی چنین روزهایی 
بســیاری را به فکر می اندازد که چــه جایگزینی برای 

ظروف یه بار مصرف پرمصرف می توان پیدا کرد.
ســوال بزرگتر این اســت که برای پاســبانی از وجهه 

نظام سوگواری و زدودن هر پیرایه ای از آن، به واقع چه 
کسی مســئول پدیده »زباله زایی« و البته »زباله زدایی« 

طی مراسم های ملی و مذهبی است؟
 در این زمینه چند نکته لازم به یادآوری است:

نخســت؛ در بحث تولیــد زبالــه، نذری دهندگان و 
هیات هــای عــزاداری مســئولیت ســنگینی دارند. 
استفاده از ظروف گیاهی و ســازگار با محیط زیست، 
فراهــم آوری امکانات جمــع آوری زبالــه و مدیریت 
پســماند را باید جزئی  جدایی ناپذیر از فریضه نذری 
دادن دانست که اهمیت آن کمتر از نذری دادن نیست.
 دوم؛ مداحــان و تریبــون داران در ایــام محرم هم در 
ایــن زمینه مســئول اند. 
اختصــاص بخشــی از 
نی ها به توصیه  ســخنرا
به مردم در زمینه رعایت 
نظافت پــس از برگزاری 
مراســم و توصیه هــای 
مذهبی در این خصوص 
بــا اســتناد بــه آیات و 
روایــات، اهمیتی کمتر 

از نوحه خوانی ندارد.
ســوم؛ نهادهای مدنی و 
ســازمان های مردم نهاد 
هــم باید در ایــن زمینه 
ز  ا و  شــوند  فعــال 
ظرفیت هــای خود مردم 
برای پاکســازی شهر از 
زباله هــا اســتفاده کنند. 
اطلاع رسانی در خصوص 
مسئولیت های شهروندی 
در حوزه عمومی و ایجاد 
پویش های مردمی برای 
جمع آوری زباله از سطح 
ند احساس  شهر، می توا
میــان  را  مســئولیت 
شهروندان تقویت کند. در این مسیر می توان با ترویج 
ایده  هایی چون »نذر پاکیزگی«، »نذر فرهنگی« و »نذر 
زیست محیطی« از ظرفیت باورهای دینی و مسئولیت 

شهروندی برای پاک سازی شهر استفاده کرد.
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